
Am reuºit sã trecem cu bine în Noul An. Ne-am
bucurat cu toþii alãturi de familie ºi prieteni, am profitat
din plin de momentele alãturi de cei dragi ºi ne-am
odihnit un pic pentru a începe în forþã activitãþile zilnice.

Cu ce vine noul an la noi? În primul rând cu aceleaºi
gânduri pe care le-am avut ºi pânã acum. De bine! De
bucurii! De sãnãtate! De prosperitate! De TOT ce este
mai frumos ºi curat. În urmãtoarea perioadã avem multe
evenimente importante de sãrbãtorit. M-aº opri asupra
faptului cã Agenþia de Presã AªII ROMÂNI
www.AsiiRomani.com împlineºte 5 Ani de existenþã.
Am fost ºi suntem alãturi de românii de pretutindeni cu
majoritatea ºtirilor pozitive prin intermediul acesteia.
Ne-am bucurat în fiecare zi alãturi de dumneavoastrã cã
putem sã vã oferim non stop ºtiri fierbinþi, avanpremiere
ale evenimentelor ce sunt organizate de cãtre semenii
noºtri în lumea întreagã ºi dar ºi ºtiri retrospective.
Editorialele ºi exclusivitãþile au dat un farmec apare
sitului nostru de ºtiri, iar acest lucru l-au remarcat cei

care, în decursul ultimilor doi ani, ne-au apreciat munca
ºi ne-au premiat cu patru premii naþionale ºi
internaþionale Agenþia de Presã. 

Vã mulþumesc! Datoritã dumneavoastrã am reuºit
acest lucru ºi sunt sigurã cã în fiecare an vom strânge din
ce în ce mai mulþi colaboratori, cititori ºi corespondenþi.
Avem o echipã minunatã ºi stabilã. Acest lucru aratã cât
de uniþi suntem. Majoritatea depun muncã de
voluntariat, din suflet pentru românii de pretutindeni. Iar
acest lucru nu îl fac de câteva luni, ci de ani de zile. Se
simt fericiþi. Se simt utili pentru semenii lor ºi este un
lucru extraordinar. Sã faci ceva, fãrã a aºtepta nimic în
schimb, doar pentru, mulþumirea  cititorilor aºa cum
apare în scrisorile ce le primim zilnic la redacþie. Dar nu
în ultimul rând pentru bucuria cã ai putut face ceva
pentru þara ta, oriunde te-ai afla în lume.

Vã dorim un An Nou plin de realizãri ºi sã ne ajute
Bunul Dumnezeu sã ne realizãm visele aºa cum ni le-am
propus!

15  ianuarie  -  15  februarie  2014
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de Ionela van Rees- Zota
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„Copiii ajutã copiii!”
Un slogan care an de an
pleacã spre România!

Bine ne-am regãsit în Noul An!

„Copiii ajutã copiii!”
Un slogan care an de an
pleacã spre România!

Puþini ºtiu cã de câþiva ani buni, o mânã de oameni cu inima mare din Nürnberg strâng tot
felul de lucruri folositoare pentru copii din România. ªi anul trecut, domnul Hans Lodes a
adus din nou zâmbetul pe faþa copiilor strãzii, organizând împreunã cu Adolf Gnad ºi Parohia
Orthodoxã din Nürnberg o cãlãtorie în România cu pachete, pentru Crãciun.  Pagina 15



Aºa se spune, în italianã, la...sedus ºi
abandonat. O ºtire de senzaþie: „O
româncã de 26 de ani din Italia este
cercetatã de autoritãþi, dupã ce a luat o
sutã de mii de euro de la un italian ºi i-a
trimis mamei sale. Bãrbatul pãcãlit, care
este proprietarul unei pensiuni, avea 64
de ani când a fost sedus de româncã.
Prins în mrejele femeii, italianul i-a dat
acesteia o sutã de mii de euro pe
parcursul unui an. Tânãra a fost
denunþatã de fiul italianului, la sfârºitul
anului trecut. Anchetatorii bãnuiesc cã
românca punea diverse substanþe în
bãutura bãrbatului, ca sã îl convingã sã îi
dea banii.” Priviþi fotografia....este vorba
chiar despre aceste personaje. De câte ori
n-aþi auzit textul ãsta....în diferite forme?
Aceastã poveste adevãratã se repetã la
infinit, în toate colþurile lumii,
protagoniºtii fiind de toate naþionalitãþile
pãmântului. Eu însãmi, invitatã într-o
emisiune care infiera femeile
strãine...care, desigur, furau bãrbaþii
autohotonelor...am trãit momente de
coºmar, ca reprezentant al României.
Alãturi de mine, în platoul de
televiziune, erau avocate, preºedinta
Clubului femeilor pãrãsite, doi domni
ultra-conservatori... Emisiunea...în
direct! Mi-am zis: “Pânã aici mi-a fost!
Ce pot spune acestor oameni ca sã fiu
credibilã ºi sã nu-i jignesc? Mã sfâºie
interlocutorii din platou!” În fine...s-au
scurs 10 minute de discuþii, axate, în
special, pe moralitatea femeilor din Estul
Europei. Mã pregãteam sã spun cã
moralitatea n-are legãturã cu geografia,
când...surprizã!... o intervenþie telefo-
nicã! Un domn din Grecia a început sã se
jeluiascã....A decis, într-o varã, cã
doreºte sã-ºi petreacã vacanþa în

Ucraina. Aici a cunoscut-o pe Nataºa,
Ludimila, Svetlana...cum se numea ea.
S-a îndrãgostit! I-a dat bani, apoi a adus-
o în Grecia, apoi iar i-a dat bani, apoi iar
i-a dat bani... Nataºa, Ludmila,
Svetlana...l-a pãrãsit, concluzia fiind cã,
normal, femeile sunt niºte cârpe. I-am
pus niºte întrebãri acestui om ºi, fiind în
direct, a trebuit sã-mi rãspundã. L-am
întrebat câþi ani are el ºi câþi avea fata.
„Pãi 64 ºi 23”...zice el. L-am întrebat
dacã considerã cã Grecia e o þarã
frumoasã. Sigur, a rãspuns, plin de
mândrie, „cea mai frumoasã. De aia ºi
vin atâþia turiºti aici!” I-am spus cã
preºedintele Ucrainei i-a invitat pe toþi în
Ucraina...cã au cele mai frumoase femei,
nu l-am auzit sã spunã ceva despre fru-
museþile patriei. „Da, zice el, ºtiu. Ucra-
ina are, într-adevãr, cele mai frumoase
femei din lume”. Pãi atunci...de aia v-aþi
dus acolo, nu ca sã faceþi turism. Da,
desigur... rãspunde...fãrã sã-ºi dea seama
ce spune. Pe Nataºa, Ludmila, Svetlana
o cunoscuse într-un bar. Nu cã dacã ar fi
cunoscut-o în vreo bibliotecã era vreo
diferenþã, pentru cã atunci când o fatã de
23 de ani face companie unui om trecut
de prima tinereþe, chiar ºi de a
doua...chiar nu e important unde o
cunoºti. În fine...l-am mai întrebat dacã
fata acesta l-a forþat în vreun fel sã-i dea
bani. Desigur...nu!...ºi dacã ar dori sã se
întoarcã la el. Desigur da! Concluziile
sunt ale voastre! Cine-i de vinã? În cel
mai bun caz....amândoi, dar un proverb
românesc spune cã: „nu-i prost cine
mãnâncã 10 pâini, e prost cine-i dã”.
Cred în proverbul ãsta!  Revenind la ro-
mânca noastrã din Italia...priviþi fotogra-
fia. Totul e lesne de înþeles. Ceea ce mã
deranjeazã este ipocrizia ºi laºitatea, fap-

tul cã se încearcã inducerea, în conºtiin-
þele noastre, a unei piste false: „Ancheta-
torii bãnuiesc cã românca punea diverse
substanþe în bãutura bãrbatului, ca sã îl
convingã sã îi dea banii.” Pãi de ce…era
Hagi Tudose? La cum aratã
domniºoara...nu era destul sã cearã, iar
domnul, din frica de a nu o pierde, doar
sã-i dea? De ce e nevoie de autoritãþi într-
o problemã atât de simplã ºi de ce
oamenii doresc sã-ºi ascundã prostia,
slãbiciunea, greºeala (dacã vreþi!) sub un
spectru al furtului, al influenþei
substanþelor halucionogene, al vreunei
planete aflate în poziþie retrogradã? Ce
bine ar fi dacã am ºti cu toþii sã ne
asumãm faptele, gândurile, vorbele...fãrã
sã mai dãm vina pe destin, amãnunte,
poziþia lui Pluton ºi Luna Neagrã.

Ioana Diaconu

Dupã ce în anul 2013 România a
fost desemnatã ÞARA ANULUI la
BioFach Nürnberg, anul aceste va
expune  pe o suprafaþã de 400 mp  în
perioada 12- 15  februarie 2014

Agricultura ecologicã în România a
cunoscut în 2013 încã un an de succes,
promiþând mai mult pentru anul 2014,
susþine Asociaþia Operatorilor din
Agricultura Ecologicã - Bio România. 

În anul 2014, membrii Asociaþiei
vor expune pe o suprafaþã de 400 de
metri pãtraþi la BioFach Nürnberg, cel
mai mare târg de agriculturã ecologicã
din lume, precizeazã un comunicat al
Bio România. La ediþia 2013 a
BioFach, România a fost desemnatã ca
‘ºarã a Anului’. 

‘În anul 2014 membrii Asociaþiei
vor fi prezenþi pe o suprafaþã de 400 de
metri pãtraþi la BioFach. Astfel, vom
pãstra ºtacheta ridicatã în 2013 în faþa
publicului german ºi mondial’.

Târgurile internaþionale la care a
participat Bio România in 2013 se
numãrã printre cele mai prestigioase
din lume — BioFach Nürnberg,
BioFach Baltimore, Anuga, World
Food Moscow, MENOPE Dubai.
Aceste târguri au fãcut vizibilã

imaginea agriculturii ecologice din
România în pieþe din întreaga lume. 

În acest an, Bio România a semnat
parteneriatul de promovare a micului
fermier român cu retailer-ul Carrefour.
Lansând brand-ul ‘Rodul Bio
Românesc’, membrii asociaþiei Bio
România au reuºit sã-ºi promoveze
produsele în toate hypermarketurile
Carrefour din þarã. 

De asemenea, Salonul Eco
Agricultura din cadrul Indagra a atras
vizitatorii interesaþi de lumea bio, anul
2013 marcând întãrirea caracterului
internaþional al Salonului, precum ºi
prezenþa în premierã a unui retailer, cel
mai mare din Europa, Carrefour. 

În timpul conferinþei Romanian
Organic Forum, ce a avut loc pe 31

octombrie, a fost semnatã Declaraþia de
Intenþie privind Agricultura Ecologicã
dintre Federaþia Naþionalã a
Agriculturii Ecologice din Franþa
(FNAB) ºi Asociaþia Bio România,
Franþa fiind invitatã sã participe ca ºarã
a Anului la Salonul Eco Agricultura
2014. Pentru 2014, asociaþia îºi
propune sã obþinã reducerea TVA la
alimentele bio, precum ºi susþinerea
financiarã de care are nevoie
agricultura ecologicã, conform noilor
PAC ºi PNDR 2014-2020.
AGERPRES (AS-editor:Ady Ivaºcu)

Târgul poate fi vizitat de Miercuri
12 Februarie, pânã Vineri 14 Februarie
între orele 9:00- 18:00, iar Sâmbãtã 15
Februarie, între orele 9:00- 17:00 la
Messezentrum, 90471 Nürnberg
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Aspecte filosofice
în gândirea lui

EMINESCU

Orice încercare de abordare filosoficã a operei lui
Mihai Eminescu (15 ianuarie 1850 – 15 iunie 1889)
trebuie sã porneascã de la realitatea cã poetul român a
fost un cunoscãtor atent al filosofiei germane, pe care
o studiazã, pe parcursul mai multor ani, urmând
cursurile de filosofie de la Universitãþile din Viena
(1869-1872) ºi Berlin (1872-1874). În plus, despre
lecturile filosofice ale lui Eminescu se ºtie cã poetul
român a fost atras de filosofia voinþei a lui
Schopenhauer  ºi a fost un admirator al metafizicii
kantiene. 

Odatã familiarizat cu sistemul filosofic a lui Kant,
a cãrui operã a citit-o în original, Eminescu a fãcut
încercãri reuºite de a traduce în limba românã  cea mai
importantã scriere kantianã, ºi anume, “Critica raþiunii
pure”. Chiar dacã nu a apucat sã o traducã în întregime
Eminescu a demonstrat cã a reuºit sã dezlege misterul
sistemului filosofic kantian.

Ideea afinitãþilor lui Eminescu cu gândirea
filosoficã germanã, în special, ºi cu filosofia în general,
a fost subliniatã ºi de Constantin Noica. În volumul
„Introducere la miracolul eminescian”, apãrut postum,
la editura Humanitas, în 1992, Constantin Noica ºi-a
exprimat admiraþia cu privire la experienþa filosoficã a
lui Eminescu ºi a militat pentru necesitatea diseminãrii
tuturor informaþiilor care dezvãluie „ce a fãcut, cât a
trudit ºi cât ºtia Eminescu, în ceasul acela al culturii
româneºti”1.

Din dorinþa a înlãtura orice urmã de îndoialã
referitoare la valoarea filosoficã a scrierilor lui
Eminescu apelez la un articol publicat de
Academicianul Alexandru Surdu, intitulat „Preocupãri
filosofice la Eminescu”2, în care autorul se referã la
intenþia lui Eminescu de a concepe un dicþionar
german-latin ºi latin-german, pe teme filosofice. Dupã
cum citim în „Manuscrisele Eminesciene”- apãrute la
Editura Academiei Române, în ediþie facsimil
începând cu anul 2002 - dicþionarul cuprindea
explicaþia în limba românã a unor termeni din
domeniul filosofiei.  

Meritã sã reþinem cã preocupãrile filosofice ale lui
Eminescu s-au extins pe mai multe direcþii cuprinzând
metafizica, filosofia culturii, logica, etica ºi estetica.
Ele dezvãluie faptul cã poetul român a fost un geniu
universal care a îmbogãþit zestrea culturalã a poporului
nostru, nu numai cu creaþii nemuritoare de poezie ºi
prozã, ci ºi cu scrieri politice, jurnalistice ºi filosofice
care pot concura cu realizãrile de înaltã þinutã
filosoficã obþinute de marii gânditori ai vremii.

Liliana Moldovan

1 Constantin NOICA – „Introducere la miracolul
eminescian”, Bucureºti: Humanitas, 1992

2 http://www.revistaclipa.com/7681/2013/01/repere-
academice/preocupari-filosofice-la-mihai-eminescu
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Sãrbãtorile de iarnã au fost ºi
in comunitatea românilor din
Mannheim pline de spiritualitate
ºi tradiþie. Cu bucate alese ºi
colinde, aºa cum stã bine fiecãrei
case româneºti, sarbãtoarea
sfântului Crãciun a fost resimþitã
ºi aici la sute de kilometrii de
pãmântul strãmoºesc. O mulþime
de inimi au bãtut la unison la
frumoasa slujbã susþinutã de
Pãrintele Ioan Popescu la Biserica
Ortodoxã Românã din acestã
zonã, dupa care o mânã de copii
talentaþi, sub îndrumarea preotesei
au susþinut un frumos program de
colinde lângã bradul împodobit.
Moºul nu s-a lãsat nici el prea
mult aºteptat ºi cu ajutorul
domnului George Badea,
reprezentant al asociaþiei Doina
Româneascã e.V., au mulþumit

colindãtorii împãrþindu-le ca-
douri. Momentul a fost pe cât de
frumos pe atât de emoþionant
pentru faptul cã glasurile celor
mici au fãcut sã rãsune vestea cã
pruncul Isus s-a nãscut iar darurile
sale aur , smirnã ºi tãmâie au fost
aduse de cãtre magii sãi.

Anul s-a incheiat cu o
petrecere pe cinste organizatã de
asociaþia Doina Româneascã
e.V., unde un numãr de 150 de
români au servit mâncare ºi
bãuturã tradiþionalã. Focul de
artificii de la miezul nopþii a
fãcut intrarea în 2014, iar apoi
compatrioþii noºtrii au fost
colindaþi de capra aducãtoare de
sãnãtate ºi belºug. Sãrmãluþe cu
mãmãliguþã, fripturi, cozonac,
vin românesc, au fost pe masa
oricãrui petrecãreþ, iar programul

muzical live susþinut de Doina
Badea ºi Remus Ponoran au

întreþinut atmosfera de
sãrbãtoare pânã in zorii zilei
urmãtoare.

Asociaþia Doina Româneascã
e. V. mulþumeºte tuturor
participanþilor la acesta petrecere
comunã dar în special echipei
deosebite farã ajutorul cãreia toate
aceste pregatiri nu ar fi fost
pobibile. De la cumpãrãturi la
pregatirea bucatelor, de la
amenajarea unui cadru festin la
organizarea ºi desfaºurarea
petrecerii  în sine, aceºti români
cu suflet mare au fost alãturi de
noi. Nicoleta si Veronica
Berceanu, Dana ºi Sorin

Popescu,Valentin Parase, Irina
Petrescu ºi Florian Bãnicã, Diana
Ploaie ºi alþii au fost necondiþionat
alãturi de George ºi Doina Badea,
organizatorii acestui eveniment de
Revelion.

Vã aºteptãm sã ne fiþi alãturi ºi
la evenimentele din 2014 pe care
vi le pregãtim cu drag!

Imagini surprinse in noaptea
dintre ani puteþi viziona pe adresa
www.facebook.com/doina .
romaneasca   ºi cât de curând vom
posta ºi momente filmate. Pentru
mai multe informaþii puteþi apela
in continuare la numãrul de
telefon  0049 15212247227.

ROMÂNILOR DIN MANNHEIM!
ZZiiaarr  ddiissttrriibbuuiitt  îînn  AAuussttrriiaa,,  BBeellggiiaa  GGeerrmmaanniiaa  ººii  OOllaannddaa

„Pãzeºte pacea lãuntricã cu orice chip. Sã
nu dai pacea ta lãuntricã pentru nimic din
lumea aceasta. Împacã-te cu tine însuþi, ºi se
va împãca cu tine ºi cerul, ºi pãmântul.”
(Sfântul Isaac Sirul)

Multe probleme sunt astãzi în întreaga
lume, în fiecare familie. Mai cu seamã, este o
oarecare nemulþumire ºi nerãbdare. Oamenii
sunt grãbiþi, nemulþumiþi ºi nici ei nu ºtiu de
ce; îºi rãspund grosolan ºi cu nemulþumire
unii altora… Mulþi dintre noi suntem încercaþi
de greutãþi, necazuri ºi dureri în lupta pentru
existenþã. Fiind atât de prinºi în aceastã luptã
uitãm sã gustãm cu adevãrat din frumuseþile
vieþii ºi a creaþiei divine, uitãm sã privim în
jurul nostru ºi sã vedem mãreþia Creatorului,
în tot ceea ce ne înconjoarã. Averea, slava de
la oameni, desfrânarea sau orgoliul ne
împiedicã sã fim liniºtiþi, sã dormim în pace ºi
sã ne trezim în bucurie. Sufletul încãrcat de
pãcate este într-o continuã cãutare a ceva care
sã-i aducã liniºte, însã, dacã cãutarea lui nu
duce spre Dumnezeu ºi merge în cãutarea sa
spre aparentele soluþii ale societãþii, sufletul
nu îºi poate gãsi pacea. Doar gândurile “dupã
Dumnezeu” aduc siguranþã, îndrãznealã ºi
pace.” 

Pacea lãuntricã va alunga orice durere,
veselia va înlocui tristeþea, lumina va birui
asupra tenebrelor. Pãrintele Sofian Boghiu
spunea :”Pacea inimii este tãcerea în care
vorbeºte Dumnezeu. Putem pierde orice în
aceastã lume, afarã de suflet, cãci dacã ne

rãmâne acesta, încã n-am pierdut nimic.” 
Gãsim pacea ºi liniºtea sufleteascã doar în

Dumnezeu Tatãl care ne-a cuprins, prin
dragostea Sa, în planul Sãu; în Fiul Sãu Iisus
Hristos care s-a jertfit pentru ca noi sã putem
sã ne facem copii aiTatãlui Ceresc, ºi sã fim
mântuiþi…ºi în Duhul Sfânt Mângâietorul
trimis de Iisus Hristos ca sã ne înveþe sã pãzim
poruncile Lui ºi sã ne mângâie în frãmântãrile
noastre! Aceastã pace, ca pe o comoarã
nepreþuitã, Domnul nostru Iisus Hristos a
lãsat-o drept moºtenire ucenicilor Sãi înainte

de moarte : ”Pace vã las vouã, pacea Mea o
dau vouã, nu precum dã lumea vã dau Eu. Sã
nu se tulbure inima voastrã, nici sã se
înfricoºeze.” (Ioan 14,27)

Pacea Mântuitorului pe care ne-o
dãruieºte nouã este pacea cea dintre noi ºi
semenii noºtri ºi pacea cu noi înºine, pacea
sufletului fãrã de care suntem rãtãciþi în
neliniºtea lumii acesteia. Când pacea lui
Hristos vine într-un suflet, atunci el este
bucuros ºi iubeºte pe toþi oamenii ca pe sine
însuºi…sufletul doreºte pentru orice om mai

mult bine decât pentru sine însuºi…se bucurã
când vede pe alþii cã stau mai bine decât el ºi
se întristeazã când îi vede cã sunt chinuiþi.
Atunci când un om se aflã într-o stare de pace
a minþii, el poate de la sine sã le ofere
celorlalþi lumina necesarã luminãrii
raþiunii.”Dobândeºte pacea ºi mii de oameni
în jurul tãu se vor mântui” spunea Sfântul
Serafim de Sarov. 

Omul cel mai fericit în lumea aceasta este
acela care se lasã în voia Lui Dumnezeu ºi
primeºte din mâinile Lui ºi cele neplãcute, ca
ºi cele plãcute pentru cã ”Dumnezeu toate le
lucreazã spre binele celor ce iubesc pe
Dumnezeu, al celor care sunt chemaþi dupã
voia Lui.”  (Romani 8,28) 

Când Domnul îngãduie , întâmplarea îºi
urmeazã cursul ei ºi dacã am dobândit deja
pacea lãuntricã, ea va trece pe lângã noi ºi nu
ne va atinge. Adevãrata bogãþie este pacea
sufletului îmbrãþiºatã de credinþa în
Dumnezeu. Gãsim pacea sufletului dacã o
cerem de la Dumnezeu ºi o pãstrãm dacã o
pãzim prin rugãciune.

Dumnezeul pãcii ºi al dragostei sã ne
umple inima cu pacea ºi liniºtea Sa ºi sã ne
ajute sã o pãstrãm mereu!

Dragi cititori Noul An în care am pãºit de
curând sã vã fie un an bun, frumos, plin de
roade, sãnãtate multã, spor în tot lucrul bun ºi
alese bucurii! Sã aveþi multã PACE ºi
LINIªTE în suflet ºi-n jur!

Adriana-Lucia Ciugudean

Cautã pacea sufletului tãu ºi pãstreaz-o mereu
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Lideri ai cluburilor Rotary dintr-o parte semnifictivã
a lumii s-au întâlnit la Ierusalim, capitala Israelului, în
perioada 24 - 28 noiembrie 2013. Comitetul de organizare
al Institutului Rotary din Israel a asigurat un loc excelent
ºi un program atractiv care a captat interesul participan-
þilor. http://www.youtube.com/watch?v=UVJpgfDalwg.
La acestã întâlnire au participat, desigur, ºi câteva zeci de
rotarieni din România, printre care primul ºi singurul cos-
monaut român, Dr. ing. Dumitru - Dorin Prunariu, cãruia
i-am solicitat un interviu, pe care îl redau în continuare:

Lucreþia Berzintu(L.B.):  Domnule Prunariu, vã
rog sã ne spuneþi, mai întâi, care sunt impresiile
despre Israel? 
Dumitru - Dorin Prunariu(D.D.P.): Trebuie sã

remarc faptul cã sunt pentru prima datã în Israel. Am venit
cu un bagaj întreg de curiozitãþi, ºtiam multe lucruri citite,
multe lucruri de la colegii care au venit în excursii
organizate, ºi am dorit cu orice preþ sã vãd cu ochii mei, sã
cunosc personal oamenii de aici ºi sã simt efectiv viaþa din
Tel Aviv, din Ierusalim. Trebuie sã spun de la bun început
cã am întâlnit oameni de excepþie, oameni cu un deosebit
devotament, oameni extrem de sãritori, oameni cu o
dragoste faþã de România ºi de români. Unii vorbesc
româneºte, unii se trag din români sau din evrei originari
din România ºi au rãmas în permanenþã în familiile lor cu
un sentiment deosebit faþã de þara de origine a pãrinþilor,
bunicilor lor. Tel Aviv-ul este un oraº modern, un oraº
interesant, un oraº cu autostrãzi pe care se circulã extrem
de rapid ºi uºor, este pãrerea mea, vis-a-vis de alte multe
oraºe din Europa, prin comparaþie. Este un oraº pe care am
avut ocazia, în jumãtate de zi, sã-l vizitez rapid cu un
microbuz care ne-a dus în principalele puncte turistice.
Apoi am fost ºi am vizitat Haifa, alt tip de oraº, altã istorie;
de asemenea foarte interesant ºi cu foarte multe lucruri de
povestit celor de acasã. Principala activitate, reuniunea
multor cluburi Rotary din lume s-a desfãºurat la Ierusalim.

L.B.: Din câte þãri au venit participanþii la
evenimentul de la Ierusalim?
D.D.P.: Au fost participanþi din 53 de þãri,

reprezentând multe cluburi Rotary reunite în districte din
multe þãri din Europa, S.U.A., Canada. Au avut dezbateri,
prezentãri, ne-am cunoscut... Mulþi dintre noi ne-am vãzut
pentru prima datã. Am schimbat cãrþi de vizitã ºi urmeazã
sã colaborãm pe multe probleme legate de activitãþi
promovate de cluburile noastre. Dupã cum se ºtie Rotary
este o organizaþie internaþionalã de servicii al cãrui scop
declarat este de a aduce împreunã lideri din afaceri ºi
profesionali, în scopul de a furniza servicii umanitare,
încuraja standarde etice înalte în toate domeniile, ºi de a
ajuta la promovarea bunãvoinþei ºi pãcii în lume.

L.B.: Cine a organizat întâlnirea? 
D.D.P.: Întâlnirea a fost organizatã de Institutul

Rotary din Ierusalim - o instituþie care a preluat
organizarea acestei manifestãri internaþionale care se
transmite din an în an în altã þarã. Organizarea a fost
deosebitã, prezentãrile au fost de excepþie, mulþi
participanþi având poziþii importante în þãrile lor sau
reprezentând experienþe profesionale ºi de viaþã
semnificative ºi inedite. S-au prezentat, ne-au împãrtãºit
din experienþa lor, concluzia finalã fiind cã întâlnirea a fost
pe cât de utilã pe atât de  neuitat.

L.B.: Ce aþi prezentat dumneavoastrã în cadrul
acestei manifestãri?
D.D.P.: Eu am prezentat o lucrare despre domeniul

meu de activitate, spaþiul cosmic, o lucrare care a cãutat sã
reliefeze o serie de aspecte viitoare ale zborurilor cosmice
pilotate; ce se va întâmpla cu organizarea, cu pregãtirea
cosmonauþilor pentru zboruri spre Lunã, Marte, spre aste-
roizi, ce se va întâmpla atunci când vom descoperi viaþã în
afara planetei noastre. Undeva, în Univers, trebuie sã mai
existe viaþã ºi în altã parte decât pe Pãmânt; cum se va
schimba sistemul nostru de valori, ce ºtiinþe actuale ºi vii-
toare vor participa la rezolvarea problemelor care vor apã-
rea atunci, ce domenii noi de activitate vor trebui impli-
cate, ce va însemna colaborarea internaþionalã ºi interacþi-
unea dintre culturi, naþionalitãþi, religii într-un zbor cosmic
de foarte lungã duratã, acolo unde oamenii se vor deplasa
în module închise ca spaþiu ani de zile în spaþiul cosmic. 

L.B.: Ce se va întâmpla când vom descoperi viaþã
extraterestrã ºi când vom intra în contact cu ea?
D.D.P.: Existã o mare probabilitate ca sistemul

nostru de valori sã fie alterat, sã se modifice credinþa
noastrã - atât cea religioasã cât ºi cea secularã. Acestea ar
putea sã aibã nevoie de noi conotaþii, noi interpretãri... Iar
toate aceste lucruri vor trebui gândite de pe acum, vor
trebui puse în niºte cadre, pe care, atunci când va veni
momentul sã ºtim cum sã le abordãm, cum sã le
dezvoltãm, astfel încât sã rãmânem cu o serie întreagã de
valori pe care le-am recunoscut ºi le recunoaºtem ca
valoroase ºi sã nu ne pierdem identitatea de pãmânteni; ºi
aici va fi o mare problemã.

L.B.: Despre cosmonautul israelian, care n-a ajuns
în viaþã pe Pãmânt, Ilan Ramon, ce ne puteþi spune?
D.D.P.: Asociaþia Exploratorilor Spaþiului Cosmic

(ASE) al cãrei preºedinte sunt, deja, de doi ani ºi voi mai
funcþiona încã pentru un an (am fost ales pentru o perioadã
de trei ani), este Asociaþia neguvernamentalã profesionalã
a aproape tuturor astronauþilor ºi cosmonauþilor din lume.
Din 540 de oameni care au zburat în spaþiul cosmic,
începând cu Yuri Gagarin dintre care, în jur de 80 au
dispãrut din diverse cauze, 395 sunt membrii ai Asociaþiei
noastre, membri din 36 de state. În aceste condiþii, noi ne
desfãºurãm o serie de activitãþi internaþionale, de
promovare a ºtiinþelor spaþiale a educaþiei în domeniul
cosmosului. Multe din scopurile activitãþii noastre coincid
cu scopurile activitãþii Fundaþiei ”Ilan Ramon” care a fost
înfiinþatã de soþia astronautului israelian, Rona Ramon.
Am intrat în contact cu ea ºi am ajuns la concluzia cã o
colaborare între Fundaþia ”Ilan Ramon” ºi Asociaþia
Exploratorilor Spaþiului Cosmic este posibilã ºi
binevenitã. Apreciind în mod deosebit sacrificiul lui Ilan
Ramon pentru explorarea spaþiului cosmic în scopuri
paºnice, am luat în considerare scrisoarea soþiei lui care îºi
exprima regretul cã Ilan Ramon nu a mai apucat sã îºi
depunã cererea de membru în asociaþia noastrã ºi am
convenit în cadrul celui de-al 26-lea Congres al ASE,
desfãºurat în iulie, în Germania, ca Ilan Ramon sã fie
primul membru post-mortem, acceptat de Asociaþia
noastrã. Iar soþia lui, Rona Ramon, sã fie invitatã de
onoare la unul din congresele noastre viitoare. Desigur,
am prezentat ºi acest lucru în cadrul intervenþiei mele de
la reuniunea Rotary din Ierusalim, în primul rând pentru
cã ne aflãm pe teritoriul Israelului dar ºi pentru cã acest
demers a fost realizat împreunã cu o serie de prieteni locali
care au favorizat contactele, au favorizat schimbul de
informaþii ºi scrisori între Fundaþia ”Ilan Ramon” ºi mine,
în calitate de preºedinte al Asociaþiei Exploratorilor
Spaþiului Cosmic. Ilan Ramon este, deci, membru post-
mortem al ASE, iar Israelul este al 36-lea stat care are un
reprezentant în cadrul acestei Asociaþii mondiale a
profesioniºtilor care au efectuat cel puþin o orbitã completã
în spaþiul cosmic la bordul unei nave cosmice. 

L.B.: În afara acestei întâlniri, ”Rotary
International”, ce aþi vizitat, concret, în oraºele prin
care aþi trecut?
D.D.P.: Am vizitat multe locuri în Israel, am vizitat

Ierusalimul, am vizitat locurile atât de importante pentru
creºtini, Locurile Sfinte, dar am vizitat, de asemenea, ºi
am þinut cu orice preþ sã vizitez, Muzeul Holocaustului.
Este un muzeu cu o semnificaþie deosebitã pentru oricine
de pe acest glob, indiferent cã este creºtin, musulman,
mozaic sau de orice altã religie. Este un muzeu care aratã
o tragedie a unei populaþii întregi a Europei, ºi nu numai a
Europei, populaþia evreiascã, o populaþie care a avut de
suferit enorm datoritã unei teorii ºi politici total aberante,
lansatã în cel de-al Treilea Reich, sub conducerea lui
Hitler. Este impresionant ”Muzeul Holocaustului” din
Ierusalim! Dovezile care se gãsesc acolo, faptele
prezentate, istoria personalã a o serie întreagã de oameni,
fie cã au fost personaje importante, oameni deosebiþi,
oameni de o vastã culturã la nivelul planetei noastre dar ºi
a unor familii obiºnuite de oameni care aveau dreptul sã
trãiascã pe aceastã planetã ca orice altã familie de orice
altã naþionalitate. Toate sunt prezentate în acest Muzeu al
Holocaustului însoþite de contextul istoric, ideologic,
administrativ, logistic al perioadei în care s-au petrecut, ºi
însoþite de incontestabile dovezi.

L.B.: Sã ne întoarcem la Cosmos. Puteþi sã ne
spuneþi la ce nivel de dezvoltare a ajuns tehnologia
spaþialã privind apãrarea Planetei noastre în faþa
eventualelor corpuri cereºti periculoase care se
îndreaptã spre Pãmânt?
D.D.P.: Desigur, aþi aflat cã, prin natura

preocupãrilor mele, sunt ºi membru în Comitetul de lucru
al Asociaþiei Exploratorilor Spaþiului Cosmic privind
obiectele naturale care se apropie periculos de Terra, în
englezã le spunem ”Near Earth Objects” sau pe scurt
NEO, termen acceptat deja în mai multe limbi. De
asemenea, fac parte din grupul de lucru privind NEO al
Subcomitetului ªtiinþific ºi Tehnic al Comitetului ONU
pentru Explorarea Paºnicã a Spaþiului Extraatmosferic,
care se ocupã de aceeaºi problematicã. Un studiu complex
în acest domeniu, elaborat ºtiinþific de un grup de experþi
internaþionali, cu aportul, fondurile ºi sub coordonarea
Asociaþiei Exploratorilor Spaþiului Cosmic, a devenit
ulterior document de lucru al comitetului de specialitate al
Organizaþiei Naþiunilor Unite. S-au propus înfiinþarea
unor entitãþi internaþionale, sub coordonarea ONU, care sã
poatã sã analizeze ºi furnizeze informaþii oportune, sã ia
decizii ºi sã acþioneze împotriva asteroizilor cu potenþial
de impact cu planeta noastrã, impact care ar putea, în
anumite condiþii, sã aibã consecinþe dezastruoase globale.
Deciziile care vor fi luate acolo trebuie sã aibã o largã
accepþiune internaþionalã ºi sã nu fie pãrtinitoare. Raportul
Comitetului ONU pentru Explorarea Paºnicã a Spaþiului
Extraatmosferic, care include propuneri concrete de orga-
nizare la scarã globalã a activitãþilor de informare ºi pre-
venire a impactului asteroizilor periculoºi cu Terra, a fost
endorsat de structurile din subordinea Adunãrii Generale

a ONU, urmând ca în prima jumãtate a lui decembrie
2013 sã fie incluse ºi aprobate în cadrul Rezoluþiei de anul
acesta a Adunãrii Generale a ONU, prevederile devenind
ulterior obligatorii, practic pentru toate statele lumii.

L.B.: Cum se va acþiona atunci când un oarecare
asteroid periculors pentru Pãmânt este descoperit
târziu aºa încât nu ar fi timpul necesar de a se
acþiona pentru deviere?
D.D.P.: În momentul în care descoperim prea târziu

un astfel de asteroid, singurele mãsuri pe care le mai
putem lua, este sã eliberãm locul, sã mutãm populaþii, sã
închidem funcþionarea unor infrastructuri importante, sã
aºteptãm impactul. Dar, ºi dupã aceea, numeroase alte
mãsuri trebuiesc luate pentru a elimina urmãrile
dezastrului produs, pentru a uºura viaþa populaþiei, iar
toate acestea urmeazã sã fie dezvoltate ºi discutate în
cadrul unor urmãtoare sesiuni ale comitetului de
specialitate cosmic al Organizaþiei Naþiunilor Unite.

L.B.: În privinþa educãrii tineretului în a fi pregãtit
sã înlocuiascã generaþia de astãzi ºi care sã ºtie sã
acþioneze pentru apãrarea planetei Pãmânt, vis-a-
vis de obiectele periculoase, care este rolul
dumneavoastrã în acest sens?
D.D.P.: În primul rând, orice astronaut, atât

individual cât ºi prin intermediul Asociaþiei Exploratorilor
Spaþiului Cosmic sau al instituþiilor oficiale pe care le
reprezintã – participã la procesul de educare al tinerei
generaþii, aduce în faþa tinerilor curioºi informaþii asupra
unor realitãþi legate de planeta noastrã, care se vãd mult
mai bine din spaþiul cosmic. Dupã ce zbori în spaþiul
cosmic realizezi mult mai bine ce înseamnã unicitatea
planetei noastre. Educaþia este un element de bazã în
dezvoltarea oricãrei societãþi. Tânãra generaþie reprezintã
oamenii care vor acþiona mâine, care vor lua decizii mâine
ºi poimâne, cei care, la rândul lor, vor trebui sã educe pe
cei care vin în urma lor, iar educarea acestor generaþii care
vin trebuie fãcutã ºi de noi, cei care am perceput direct, am
simþit, într-un fel pe pielea noastrã ce înseamnã spaþiul
cosmic ºi ce înseamnã Pãmântul, vãzut din spaþiul cosmic,
cu toate bunele ºi relele lui. Pãmântul este casa noastrã, a
tuturor. Nu avem altã casã!

L.B.: Concret, cum realizaþi aceastã educare a
tinerei generaþii? Le þineþi cursuri?
D.D.P.: În cadrul congreselor Asociaþiei

Exploratorilor Spaþiului Cosmic, dar ºi ca invitat particular
- de multe ori în România ºi nu numai, fac prezentãri
pentru tineri, pentru elevi de liceu, pentru studenþi privind
diferite aspecte ale explorãrii spaþiului cosmic ºi privind
diferite probleme globale care sunt rezolvate prin
intermediul cercetãrilor spaþiale ale studiilor efectuate din
spaþiul cosmic.  Trebuie sã spun cã prin unicitatea noastrã,
în calitate de cosmonauþi, astronauþi, atragem foarte mult
atenþia publicului, atenþia tinerilor ºi efectul mesajului
transmis de cãtre noi este mult mai rapid implementat de
cãtre ei decât ascultat la radio, la o emisiune de televiziune
sau chiar într-o discuþie privatã cu altcineva. Este o
misiune importantã pe care mi-am asumat-o ºi suntem
conºtienþi de importanþa ei ºi de rezultatele ulterioare.
Deja, am întâlnit mulþi ingineri de aviaþie, mulþi cercetãtori
din domeniul cercetãrilor cosmice, în România, care mi-
au spus, ”ºtiþi, când eram elev, ne-aþi vorbit despre spaþiul
cosmic ºi de atunci m-am hotãrât sã îmbrãþiºez acest
domeniu de activitate.”  Vã daþi seama cã este o satisfacþie
deosebitã, care acum, la peste 30 de ani de la zborul
cosmic, 30 de ani în care am fãcut numeroase prezentãri
în cadrul a sute de ºcoli, instituþii, universitãþi, sã am acest
feedback ºi sã vãd cã o parte din ceea ce am investit în
întâlnirile mele cu tinerii s-a transformat în preocupãri
reale ºi în abordarea de cãtre ei a unor profesiuni din
domeniul aeronauticii, astronauticii, stiinþelor legate de
acestea, preluând astfel ºtafeta.

L.B.: Am cunoºtinþã de un asemenea caz, un
inginer care a studiat la Bucureºti ºi care, în
prezent, lucreazã la NASA. Mi-a transmis cã l-aþi
inspirat privind alegerea profesiei sale...
D.D.P.: Da, mulþi români au ajuns în poziþii impor-

tante în diferite companii strãine, inclusiv americane, fie în
domeniul tehnologiei informaþiei, fie în domeniul
ºtiinþelor spaþiale, dar ºi în multe alte domenii de activitate.
Sunt numeroºi cei care mã cunosc, pe care i-am inspirat
într-un fel, nici eu nu le ºtiu numãrul, sau pe unii n-am
ajuns sã-i cunosc personal niciodatã. M-au ascultat într-o
salã de curs sau la o prezentare ºi apoi s-a dovedit cã ceea
ce le-am transmis le-a fost benefic pentru profesiunea lor.

L.B.: În urma interviului pe care l-am realizat cu
dumneavoastrã în urmã cu 4 ani, printre ecourile
primite de la cititori a fost ºi acela de uimire, cã la o
vârstã atât de tânãrã aþi reuºit sã zburaþi în cosmos...
D.D.P.: În primul rând aº remarca faptul cã multe

lucruri mari în viaþã pleacã dintr-o întâmplare. Pur ºi
simplu, m-am aflat la momentul potrivit în locul potrivit
pentru a putea participa la selecþia pentru candidaþi
cosmonauþi. Am ridicat mâna, am spus ”vreau ºi eu”  ºi,
în final, dupã încheierea procesului de selecþie, o perioadã
scurtã de pregãtire în þarã, apoi lungã de pregãtire în

”Orãºelul stelar” de lângã Moscova, am ajuns cosmonaut.
Competiþia în România a fost mare, participând în cadrul
câtorva grupuri de selecþionare cam 150 de candidaþi. În
final am rãmas ºapte, apoi cinci, trei; din trei am fost aleºi
doi care sã urmãm cursul complet de candidaþi
cosmonauþi iar în final, dupã rezultate, s-a tras linia ºi s-a
ales, ºi am fost selectat eu pentru a reprezenta România în
spaþiul cosmic. Este adevãrat, 28 de ani reprezintã o vârstã
fragedã pentru a zbura în spaþiul cosmic. La vremea
respectivã am fost al 4-lea din lume, ca vârstã, care am
zburat în cosmos. Dar, în acelaºi timp, acea vârstã îþi oferã
posibilitatea unor realizãri deosebite; eºti plin de energie,
plin de resurse, parcã totul þi se deschide în faþã ºi învãþând
/ studiind foarte bine, trecând peste toate fazele de
pregãtire, inclusiv fizicã, inclusiv pentru situaþii speciale,
am simþit - efectiv, cã pot realiza cu deosebit succes acest
zbor în cosmos. Am fost convins de când am plecat în
spaþiul cosmic cã nu mi se va întâmpla nimic. Parcã a fost
o aurã de energie în jurul meu care îmi spunea ”trebuie sã
fii sigur pe tine, totul va fi bine!”  Desigur, te gândeºti ºi la
lucruri negre, indiscutabil!; 4,5 la sutã, din cei care au
zburat în spaþiul cosmic, au dispãrut în timpul misiunii, fie
cã a fost vorba de lansare sau aterizare, dar, cu toate aces-
tea, te gândeºti cã ”tu” trebuie sã faci parte din cealaltã ca-
tegorie, a celor care vor încheia cu succes acel zbor cos-
mic. ªi, toatã aceastã determinare are importanþa ei, inclu-
siv psihologicã în realizarea cu succes a zborului cosmic.

L.B.: La întâlnirea cu publicul ieºean, din 7
octombrie 1987, ne-aþi povestit multe lucruri despre
toatã aceastã ”aventurã” cosmicã, cu detalii,
inclusiv despre mâncarea cosmicã. Probabil cã mai
puþini ºtiu, dintre cei tineri, despre aceste detalii...
D.D.P.: Sunt multe lucruri de spus, e vorba de

mâncare, e vorba de condiþiile de asigurarea vieþii la
bordul unei staþii orbitale sau ale unei nave cosmice. ªi
mâncarea este pregãtitã special, desigur. Nu poþi sã
mãnânci mâncarea în forma pe care o mãnânci pe Pãmânt.
Trebuie sã þii cont, cã acolo sus te afli în imponderabilitate,
trebuie sã ºtii cã acolo nu ai o sobã pe care sã prepari
mâncarea, dar, în acelaºi timp, simþi nevoia sã mãnânci o
mâncare proaspãt gãtitã, ºi existã metode de a o gãti jos, în
a o transforma într-un produs care sã fie transportabil în
spaþiul cosmic iar acolo, printr-un adaos de apã la o
anumitã temperaturã, s-o transformi, din nou, într-o
mâncare proaspãt gãtitã, cu aceleaºi arome, cu aceleaºi
gusturi pe care le are atunci când o gãteºti acasã la tine.
Existã tehnologii... ºtiinþele spaþiale s-au dezvoltat foarte
mult ºi în acest domeniu ºi lucrurile care pãreau iniþial
nerezolvabile ºi-au gãsit în final rezolvarea.

L.B.: Ce propuneri aveþi pentru România, în
domeniul spaþiului cosmic? Vom mai avea vreun
cosmonaut?
D.D.P.: Zborul uman în spaþiul cosmic reprezintã

doar o anumitã categorie a activitãþilor spaþiale ºi nu ºtiu
dacã este cea mai importantã. În primul rând, pentru o þarã
ca România, participarea la programe spaþiale internaþio-
nale, în principal europene, este esenþialã. România, de doi
ani de zile, este membru plin al Agenþiei Spaþiale Euro-
pene ºi avem posibilitatea sã participãm atât la programele
obligatorii pentru orice stat membru, cât ºi la programe
opþionale. În acelaºi timp, o serie întreagã de aplicaþii ale
tehnologiilor spaþiale sunt importante pentru noi, pentru
buna funcþionare a economiei în anumite sectoare: a
transporturilor, a agriculturii, a mediului º.a.m.d. Agenþia
Spaþialã Românã coordoneazã la nivel naþional
dezvoltarea ºi implementarea unor programe utile pentru
aceste domenii ale economiei naþionale, dar în acelaºi
timp reprezintã România în orice instituþie internaþionalã
de profil. De asemenea, zona de cercetare ºtiinþificã este
importantã pentru cã fãrã cercetare ºtiinþificã nu poþi avea
rezultate care, ulterior, sã fie aplicate practic. Iar românii
îºi aduc o contribuþie deosebitã la zona de cercetare
ºtiinþificã, având specialiºti buni, având institute care ºi-au
promovat atât înainte de 1989, cât ºi dupã 1989, interesele
ºtiinþifice, educarea unor specialiºti tineri, implicarea lor în
programe spaþiale atât în Est cât ºi în Vest.

L.B.: Vã mulþumesc!
D.D.P.: ªi eu vã mulþumesc!

Interviu realizat de Lucreþia Berzintu

Manifestare internaþionalã la Ierusalim cu participanþi Rotarieni din 53 de state (24 - 28 noiembrie 2013)
- Interviu cu Dr. ing. Dumitru - Dorin Prunariu, primul ºi singurul cosmonaut român -
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- Pt. a doua oarã în Dortmund,
cum simþiþi impactul cu publicul
de aici?
- M-am bucurat nespus de invitaþia

Monicãi Fotescu-Uta de a fi din nou pe
scenã alãturi de ea ºi de Stephen King.
“Agonie ºi extaz” a reprezentat pentru
mine o provocare încã de la început, din
momentul în care am aºternut pe hârtie
primele note ºi, mai apoi, când a trebuit
sã studiez serios pentru ca piesa sã
ajungã la forma pe care o cunoaºteþi
astãzi.

Când pregãteam cu Monica prima
noastrã apariþie cu “Agonie ºi extaz”,
pentru Gala Internaþionalã de Balet a
Operei din Dortmund, care a avut loc în
luna octombrie a anului 2013 , au apãrut
noi provocãri pentru mine, pentru cã a

trebuit ca interpretarea mea sã se
muleze pe coregrafia ºi dansul
balerinilor, pentru cã muzica trebuia sã
se supunã paºilor ºi…vice versa. 

Cred cã publicul ºtie întotdeauna sã
aprecieze un moment inedit, aºa cum a
fost “Agonie ºi extaz”, pentru cã
dincolo de munca pianisticã ºi cea a
dansului, se vede tumultul din spatele
orelor multe petrecute pentru pregãtirea
momentului în cauzã.

Am observant cu bucurie un public
pregãtit pentru nou ºi inedit. Publicul
este cel care garanteazã reuºita unui
moment ºi valoarea unei piese.

- Compozitor ºi interpret, cum vã
apropiaþi de muzica pentru
spectacole?
- Încã de la primul meu recital “On

white…and black keys”, publicul a
perceput muzica mea ca fiind o muzicã
de film. Ascultau piesele ºi, în mintea
lor, îºi creionau un scenariu propriu.

Când am început sã scriu la acest
material, în aprilie 2012, nu m-am
gândit cã el va fi perceput aºa. Eu sunt
doar un filtru al unei informaþii pe care
o primesc de undeva de sus ºi un
decodificator al mesajului pentru un
public care vine la recitalurile mele cu
dorinþa de a fi cuprinºi de povestea
pianului tras de bicicletã. 

Sunt recunoscãtor în fiecare zi
pentru cã am fost ales sã aduc atât de
multã bucurie în sufletele oamenilor.
Este un sentiment înãlþãtor!

Dupã întâlnirea ºi plãcuta
experienþã cu Monica, în pregãtirea
momentului nostru “Agonie ºi extaz”,
acum lucrez la o piesã care este
conceputã special pentru balet, dedicatã
Monicãi, ºi care va purta numele
„Ballerina”. 

- Planuri de viitor, un recital la
Dortmund?
- Pentru toamna anului 2014

pregãtesc lansarea celui de-al doilea
disc, o nouã faþã a pianului secolului
XXI ºi a mileniului III, o muzicã ce va
continua povestea clapelor albe...ºi
negre ºi pe care mie îmi place sã o
numesc „o muzicã pentru minþi

deschise”.
Cu bucurie voi rãspunde afirmativ

oricãrei invitaþii de a concerta care va
veni din orice colþ al lumii. 

Oraºului Dortmund, oamenilor pe
care i-am întâlnit aici, le sunt
recunoscãtor pentru primirea caldã ºi
lipsitã de inhibiþii pe care mi-au oferit-o
de fiecare datã ºi pentru faptul cã, într-

un fel, m-au ajutat sã descopãr despre
mine cã pot crea pentru „lumea
paºilor”, pentru scena de balet.

Orice invitaþie de a fi prezent pe o
scenã din Dortmund va fi un privilegiu
ºi o onoare pentru mine ºi va fi marcatã
afirmativ pe calendarul meu de
concerte.

Muzica-i un leac de suflet!

Interviu Teo Milea

La începutul lui decembrie 2013 publicul român iubitor de
teatru a avut plãcerea sã savureze la München(Kulturhaus
Gasteig), Stuttgart ºi Frankfurt/Main (Internationales Theater)
un spectacol de excepþie scris ºi pus în scenã de îndrãgita actriþã
a „Teatrului Evreisesc de Stat” ºi a „Naþionalului Bucureºtean”,
Maia Morgenstern. Organizarea se datoreazã, ca de obicei,
inimosului preºedinte al Asociatiei ”Al. I. Cuza” – Heidelberg,
Josif Herlo, susþinut la Stuttgart, de unde relatãm, de Forumul
Român-German condus de Florin Zaheu. 

Nu mulþi cunosc astãzi cã personajul principal „Mic ºi-al
dracu‘” a fost un renumit textier pentru celebrele teatre de
revistã bucureºtene ALHAMBRA ºi CÃRÃBUªUL lui
Constantin Tãnase în efervescenta epocã interbelicã, dar ºi în
timpul rãzboiului. E necesarã o bunã dozã de curaj ºi una
devãrat tur de forþã sã menþii timp de o orã ºi 40 de minute

interesul publicului cu un singur erou masculin prezentat de o...
unicã actriþã! Maia Morgenstern a câºtigat acest „pariu
performant” cu bravurã ºi maximum de succes. 

„Piesa” se constiuie dintr-un ºir de texte-cuplete inspirat
alese, reuºind, astfel, o dublã prezentare de anvergurã: poetul ºi
umoristul Ion Pribeagu, pseudonimul lui Isac Lazarovici, ca
persoanã publicã, dar ºi privat-intim, totul colorat cu un tablou
de epocã al fascinantului Bucureºti interbelic, pe drept numit
„Micul Paris”. Citez din caietul de salã: „De peniþa lui ascuþitã
nu scãpa nimeni, nici chiar el însuºi. Comicul debordant al lui
Pribeagu era gustat de toatã lumea, de la opincã la vlãdicã: în
anii interbelici ºi în perioada rãzboiului a fost unul din
colaboratorii apropiaþi ai lui Tãnase, pentru care a scris textele
câtorva spectacole, iar în anii de dupã rãzboi chiar ºi un
Gheorghiu-Dej... se amuza ascultând ºolticãriile lui.” 

Talentata actriþã se miºcã dezinvolt ºi razant între Ion
Pribeagu ºi diferitele personaje ale textelor sale prin numai
câteva miºcãri scenice, cu piese simple de recuzitã ºi
costumaþie, delectând spectatorii cu o paradã a stãpânirii
mãiestriei actoriceºti, neuitând o clipã sã pãstreze o subtilã
distanþã ironicã faþã de personaje ºi auto-ironicã. „Momentele
cupletiste” sunt potenþate inspirat cu interludii permanente de
dans ºi muzicã ale lui Valentin Roºca, ce constribuie subtil la
reliefarea atmosferei menþionate. Dansatorul de înaltã þinutã ºi
coreograful show-ului se miºcã sigur prin toate stilurile epocii,
reuºind sã „intre în pielea” atât a balerinelor, cât ºi a balerinilor
ce încununau erotic-revuistic fastuoasele spectacole. Vali
Roºca, prim-solist al Teatrului de Revistã „C. Tãnase” capteazã,
asemenea distanþat ironic, interesul publicului, pe care îl implicã
direct, venind ºi interpretând unele numere cu spectatoarele,
spre deliciul tuturor. În acest spirit, unul din punctele culminante
l-a oferit Maia Morgenstern când a coborât entuziasmând sala
cu o mare horã jucatã cu o bunã parte din cei prezenþi. Menþio-
nãm aici frumoasa ºi adecvata ilustraþie muzicalã cu iluºtri vechi
interpeþi români ca Jean Moscopol, Zavaidoc, dar ºi fadou por-
tughez, melodii spaniole, franþuzeºti etc.  S-a simþi electrizanta
dragoste pentru public ce caracterizeazã marii actori ai teatrului
românesc ºi, în final, cei doi actori, Maia Morgenstern ºi
Valentin Roºca au fost rãsplãtiþi cu ovaþii prelungite. 

Eugen Cojocaru 

C M Y K

O NOUÃ SEARÃ CULTURALÃ LA STUTTGART:

„A DOUA GENERAÞIE DE AUR
A TEATRULUI ROMÂNESC”

Sâmbãtã, 14. decembrie 2013, la ora 18:30 Uhr a avut loc la „Haus der
Internationalen Begegnung/Casa Întâlnirilor Internaþionale” din Stuttgart o
nouã ediþie de acest gen organizatã de scriitorul ºi jurnalistul Eugen Cojocaru,
coordonatorul resortului „Culturã” al Forumul Român-German - Stuttgart. 

În prezenþa unui public numeros, a fost vizionatã cu entuziasm
renumita ecranizare a comediei „Bãdãranii“ de Carlo Goldoni, în regia
maeºtrilor Sicã Alexandrescu ºi Gheorghe Naghi. În distribuþie au fost
admiraþi: Grigore Vasiliu-Birlic, Carmen Stãnescu, Nicky Atanasiu,
Alexandru Giugaru, Cella Dima, Sanda Toma, George Calboreanu, Silvia
Dumitrescu-Timicã, Marcel Anghelescu, Radu Beligan, Nineta Gusti º. a. La
final, publicul numeros a aplaudat aceastã capodoperã a filmografiei
româneºti la scenã deschisã. 

În continuare, Eugen Cojocaru a vorbit despre Commedia dell‘Arte ºi
renumitul ei continuator ºi reformator, Carlo Goldoni, dupã care Felix ºtefan
a portretizat marii fondatori ai teatrului românesc: Lucia Sturdza Bulandra ºi
Constantin Nottara. 

De asemenea, a fost anunþatã pentru ianuarie premiera radiofonicã a
comediei Mafia ºi Artistul de Eugen Cojocaru la Freies Radio Stuttgart, în
regia lui Eugen Cojocaru ºi Felix ºtefan, la care îºi dau concursul actorii
amatori Simona Boitor, Adrian Jakob, Felix ºtefan ºi Eugen Cojocaru. 

Aceasta fiind ultima mare acþiune ºi întâlnire a românilor din zonã,
fiecare a adus delicatesele adecvate perioadei anului ºi s-a serbat împreunã o
frumoasã agapã în bunã tradiþie româneascã.

Eugen Cojocaru

Diploma de Limba Germanã:
perioada examenelor!

În data de 16 decembrie, consilierul Ambasadei pe probleme de
educaþie, Josef Karl, a vizitat Liceul Caragiale din Bucureºti ºi a
participat ca observator la examenele în curs de desfãºurare, în
vederea acordãrii Diplomei de Limba Germanã (DSD). Cu acest
prilej, domnul Karl a avut convorbiri cu consilierul de specialitate
pentru România de Sud ºi Est al Biroului central pentru învâþãmânt
în strãinãtate (ZfA), Dieter Jaeschke, ºi cu dascãlii examinatori.

Ambasada Germaniei Bucureºti

MAIA MORGENSTERN - TURNEU
GERMAN CU „MIC ªI-AL DRACU‘”



Povestea unei familii de saºi care a pãrãsit
România comunistã în 1978 pentru o viaþã
mai bunã în Germania a devenit subiect de
documentar. Filmul care are aproape o orã ºi
înfãþiºeazã drumul familiei din România în
Germania, presãrat cu detalii istorice, a fost
difuzat de douã televiziuni nemþeºti în 2012 ºi
2013. Documentarul poartã numele „Drumul
Familiei Mele”, este împãrþit în trei pãrþi ºi
prezintã parcursul a trei familii de imigranþi.
Este vorba despre o familie care a pãrãsit
Kazahstanul, alta Polonia, iar alta România,
pentru o viaþã mai bunã în Germania. Acesta
a fost difuzat în cursul anului 2012 de
televiziunea nemþeascã Deutsche Welle ºi de
Phoenix în 2013. A doua parte a
documentarului este dedicatã familiei
Franchy, compusã din preotul Kurt, soþia sa
Renate ºi cele douã fiice ale lor Agnes ºi
Ortrun, care au pãrãsit România ºi Bistriþa
natalã în 1978, pe când cele douã fete aveau
doar 16 ºi 18 ani. Pentru realizarea
documentarului, familia a fost însoþitã în
România de o echipã de filmare cu care a
refãcut drumul parcurs, de la studiile fãcute la
Sibiu, la Bistriþa ºi casa parohialã în care a
trãit în urmã cu peste 30 de ani.
Documentarul începe chiar în casa parohialã
din centrul Bistriþei, de la ferestrele cãreia se
poate admira Biserica Evanghelicã în toatã
splendoarea sa. Acolo a fost preot paroh Kurt

Franchy în urmã cu peste 30 de ani, când a
luat hotãrârea sã plece alãturi de familie în
Germania. Aceºtia s-au stabilit în
Drabenderhohe, unde se regãseºte cea mai
mare comunitate de saºi transilvãneni din
Europa, care adunã nu mai puþin de 3500 de
suflete. Pânã în 1970 saºii din Transilvania
care au ajutat destul de mult la dezvoltarea
zonei s-au bucurat de multe privilegii. Dupã,
însã, situaþia s-a schimbat fundamental.
Germanii erau priviþi cu suspiciune, iar
pastorii ºi preoþii comunitãþii erau atent
urmãriþi de Securitate. Preotul Kurt Franchy
slujea la Biserica Evanghelicã ºi s-a numãrat

printre primii saºi bistriþeni care au simþit
deteriorarea situaþiei. Vãzând cã tot mai mulþi
saºi pãrãsesc România, familia Franchy nu a
stat pe gânduri când a avut ocazia sã plece în
Germania. Începutul în Germania nu a fost
nici el uºor, preotul vãzându-se în situaþia de
a nu putea sluji, iar soþia sa Renate încerca sã
þinã pasul cu noutãþile de care în România nu
avusese parte, cum ar fi maºina de scris.
Revenind în România, familia Franchy vede
schimbãrile aduse de democraþie ºi simpla
trecere a timpului, dar unele lucruri le
regãseºte exact cum le lãsase în urmã cu 30 de
ani. Întreg documentarul încearcã sã lege

povestea familiei Franchy de elementele
istorice care au influenþat deciziile luate de
aceasta. Este prezentatã nunta celor doi care a
respectat tradiþiile sãseºti, sãrbãtorile sãseºti,
inclusiv întâlnirile germanilor din Bistriþa din
ultimii ani sau perioada comunistã cu colegiul
„Liviu Rebreanu”, unde românii erau
minoritate în urmã cu 50 de ani. Nu lipseºte
din documentar Biserica Evanghelicã, lãcaºul
de cult provocând o adevãratã tragedie în
familia preotului Kurt Franchy atunci când a
ars în 2008. Pentru a nu uita unde îºi þinea
slujbele în urmã cu peste 30 de ani, preotul
pãstreazã chiar în sufrageria casei din
Germania o machetã a Bisericii Evanghelice.
Documentarul surprinde, de asemenea, ºi
unitatea comunitãþii sãseºti din
Drabenderhohe. Unul din motivele pentru
care aceasta este încã unitã este legat tocmai
de pãstrarea tradiþiilor ºi amintirea rãdãcinilor.
„E frumos cã m-am nãscut ºi am crescut în
aceastã þarã, iar aceastã legãturã cu estul va
rãmâne întotdeauna. Aceastã legãturã va
rãmâne”, precizeazã la finalul
documentarului, Ortrun Franchy, care era
doar o adolescentã când a pãrãsit România.
Întrebatã dacã s-ar reîntoarce sã locuiascã din
nou în România, Renate Franchy a spus cã
nu, pentru cã legãturile care erau odatã între
saºi nu mai existã în prezent.

Sursa: adevarul.ro
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Concert la reºedinþã
cu prilejul „Zilei

Minoritãþilor”
În data de 14 decembrie a avut loc la

reºedinþa ambasadorului Lauk un concert
de Crãciun cu prilejul „Zilei
minoritãþilor”, care este aniversatã în
România în fiecare an pe 18 decembrie,
începând cu anul 1998. Alãturi de
compoziþii de Franz Schubert ºi Serghei
Rahmaninov, a fost oferit un potpourri de
colinde germane ºi româneºti. Solista
Cristina Radu de la Opera din Braºov a
fost acompaniatã de Steffen Schlandt la
pian ºi de clarinetistul Orchestrei
simfonice din Sibiu, Ciprian Dancu.

Ambasada Germaniei Bucureºti

Din nou un mare succes:
Târgul de Crãciun 2013

Mai multe sute de vizitatori au venit pe 13
decembrie 2013 la al doilea târg tradiþional german de
Crãciun, pe care Ambasada l-a organizat din nou
împreunã cu diferite organizaþii locale, angajate social.
Oaspeþii au fost salutaþi de ambasadorul Lauk ºi s-au
bucurat de serbare în atmosfera premergãtoare
Crãciunului. Specialitãþi dulci ºi sãrate, decoraþiuni de
Crãciun fãcute manual, lumânãri ºi podoabe au fost la
mare cãutare printre vizitatori. Formaþia
“Karpatenshow” ºi mai multe coruri au oferit un
potpuriu de colinde. Încasãrile de la târgul de Crãciun –
mai mari decât anul trecut! – sunt destinate unei cauze
umanitare. De aceea, mulþumiri cãlduroase tuturor
“clienþilor”!

Ambasada Germaniei Bucureºti

Dragi prieteni ai DIA-
LOGULUI,

Pentru cei interesaþi de
actualitatea din Republica
Moldova, în perspectiva apro-
pierii de Uniunea Europeanã, de
modul cum se vede istoria ºi
prezentul de dincoace sau
dincolo de Prut, vã recomandãm
emisiunea „Orizont European“,

care se difuzeazã în fiecare luni
între orele 18:10 ºi 19:00 (ora
Germaniei) pe canalul TVR
Internaþional.

Emisiunile sunt înregistrate
ºi se pot viziona apoi direct în
Internet la adresa: http://www.
tvrplus.ro/emisiune-orizont-
european-6143 unde se poate
alege emisiunea din data care vã
intereseazã.

Moderatoarea este Miruna
Munteanu, cunoscuta editoria-
listã („Ziua“, apoi „Jurnalul
Naþional“), are de fiecare datã
ca invitaþi personalitãþi din
lumea politicii, culturii, vieþii
religioase, mass-mediei º.a. (cu
totul întâmplãtor… nepoata
subsemnatului).

Cu toatã prietenia,
Alex. Timoschenko

Emisiune la TVRi pentru
Republica Moldova



ianuarie - februarie 2014 Pagina 7

Orice încercare de abordare filosoficã a
operei lui Mihai Eminescu (15 ianuarie 1850
– 15 iunie 1889) trebuie sã porneascã de la
realitatea cã poetul român a fost un
cunoscãtor atent al filosofiei germane, pe
care o studiazã, pe parcursul mai multor ani,
urmând cursurile de filosofie de la
Universitãþile din Viena (1869-1872) ºi
Berlin (1872-1874). În plus, despre lecturile
filosofice ale lui Eminescu se ºtie cã poetul
român a fost atras de filosofia voinþei a lui
Schopenhauer  ºi a fost un admirator al
metafizicii kantiene. Odatã familiarizat cu
sistemul filosofic a lui Kant, a cãrui operã a
citit-o în original, Eminescu a fãcut încercãri
reuºite de a traduce în limba românã  cea mai
importantã scriere kantianã, ºi anume,
“Critica raþiunii pure”. Chiar dacã nu a
apucat sã o traducã în întregime Eminescu a
demonstrat cã a reuºit sã dezlege misterul
sistemului filosofic kantian.

Ideea afinitãþilor lui Eminescu cu

gândirea filosoficã germanã, în special, ºi cu
filosofia în general,  a fost subliniatã ºi de
Constantin Noica. În volumul „Introducere
la miracolul eminescian”, apãrut postum,  la
editura Humanitas, în 1992, Constantin
Noica ºi-a exprimat admiraþia cu privire la
experienþa filosoficã a lui Eminescu ºi a
militat pentru necesitatea diseminãrii tuturor
informaþiilor care dezvãluie „ce a fãcut, cât a
trudit ºi cât ºtia Eminescu, în ceasul acela al
culturii româneºti”1.

Din dorinþa a înlãtura orice urmã de
îndoialã referitoare la valoarea filosoficã a
scrierilor lui Eminescu apelez la un articol
publicat de Academicianul Alexandru Surdu,
intitulat „Preocupãri filosofice la
Eminescu”2, în care autorul se referã la
intenþia lui Eminescu de a concepe un
dicþionar german-latin ºi latin-german, pe
teme filosofice. Dupã cum citim în
„Manuscrisele Eminesciene”- apãrute la
Editura Academiei Române, în ediþie

facsimil începând cu anul 2002 - dicþionarul
cuprindea explicaþia în limba românã a unor
termeni din domeniul filosofiei.  

Meritã sã reþinem cã preocupãrile
filosofice ale lui Eminescu s-au extins pe mai
multe direcþii cuprinzând metafizica,
filosofia culturii, logica, etica ºi estetica. Ele
dezvãluie faptul cã poetul român a fost un
geniu universal care a îmbogãþit zestrea
culturalã a poporului nostru, nu numai cu
creaþii nemuritoare de poezie ºi prozã, ci ºi cu
scrieri politice, jurnalistice ºi filosofice care
pot concura cu realizãrile de înaltã þinutã
filosoficã obþinute de marii gânditori ai
vremii.

Liliana Moldovan

1 Constantin NOICA – „Introducere la mira-
colul eminescian”, Bucureºti: Humanitas, 1992

2 http://www.revistaclipa.com/7681/2013/01/
repere-academice/preocupari-filosofice-la-mihai-
eminescu
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Aspecte filosofice în gândirea lui EMINESCU

Ionela van Rees-Zota
-jurist dreptul român-

- avize favorabile eliberate de Instituþiile 
abilitate din Germania ºi România în vederea obþinerii avizului pentru

desfãºurarea de activitãþi comerciale, studiu etc
- obþinerea ºi elaborarea actelor în vederea cãsãtoriei

- constituiri ºi înmatriculãri societãþi comerciale, asociaþii, fundaþii etc cu acþionariat strãin.
- orice alte probleme juridice care cointereseazã o persoanã fizicã de cetãþenie strãinã, aflatã

pe teritoriul Germaniei sau României.
Telefon: 01603373128;  E.mail: asii.romani@yahoo.com

Denise Klüwer
avocatã în dreptul german 

consiliere ºi reprezentare juridicã 
specializare pe dreptul familiei, dreptul
penal, dreptul muncii, dreptul de chirie 
de asemenea, dreptul social, dreptul de

asigurãri, dreptul de circulaþie, dreptul comercial etc 
Tel. 09131/976477;  Mobil 0177/2169756

E-Mail kanzlei@kluewer.eu sau avocat@kluewer.eu 
Internet www.kluewer.eu

Ambele persoane cunosc limba românã. Vã rugãm sã vã adresaþi (în funcþie de problema dumneavoastrã) pentru dreptul german - doamnei Klüwer, drept român - doamnei van Rees- Zota
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„Hristos S-a nãscut!” a rãsunat pe scena
Casei de Culturã din Trossingen - Germania,
sub genericul „Coºul cu colinde.“

În seara zilei de 7 decembrie 2013 a avut
loc cel mai mare eveniment cultural ºi spiritual
din ultimii ani pentru comunitãþile române din
Germania. Spectacolul religios, dedicat
sãrbãtorilor de iarnã, a fost organizat de
Centrul Creºtin Eklesia din Trossingen,
condus de pastorul Kornelius-Birle –
Krumbacher, care a avut un salut de bun venit
pentru toþi oaspeþii sosiþi la concert. Liderul
corului bãrbãtesc, pastorul Croitorul Virgil, din
Stuttgart, a salutat de asemenea cu multã
cãldurã ºi dragoste pe toþi cei prezenþi în salã.

Sute de români, nemþi, maghiari ºi ruºi s-
au îndreptat spre Casa de Culturã pentru a-ºi
stinge dorul de þarã, dar ºi setea spiritualã a

sufletului, unindu-ºi vocile cu ale îngerilor ºi
pãstorilor din câmpie. A fost un moment
sublim, de cinstire a Celui ce S-a nãscut în
ieslea din Bethleem. S-au intonat imnuri în
cinstea Pruncului Isus, Cel care a coborât din
Slava-i cereascã sã se nascã umil într-o iesle
simplã. Doar vitele din grajd Îl încãlzeau cu
suflarea lor. Un moment unic, solemn, l-a
reprezentat deschiderea programului, când toþi
cei aproximativ 800 de participanþi, indiferent
de þarã ºi naþionalitate, ºi-au unit inimile cu
inima de Tatã a lui Dumnezeu, rostind
binecunoscuta rugãciune „Tatãl Nostru“. Mare
a fost bucuria când primul colind a rãsunat din
pieptul tuturor celor prezenþi în salã, unindu-ºi
vocea cu cea a colindãtorilor. Astfel, cântãreþi
vestiþi din diaspora, plecaþi de mulþi ani din
þarã, au încântat sufletul ascultãtorilor prin
colindele duioase, aprinzând în inimi dorul
dupã locurile natale.

Lacrimi de dor, dar ºi de fericire, se vedeau
pe feþele multor ascultãtori, dând de înþeles cã
nimic nu e mai trist ºi apãsãtor decât dorul de
þarã. ªi acest dor care apasã inimile celor
plecaþi, se evidenþiazã tot mai mult în preajma
Sãrbãtorilor de iarnã. Pe scena Casei de
Culturã a urcat vestitul cântãreþ Nicu Wagner,
o personalitate importantã în comunitatea
românã din München. Plecat, de asemenea, de
foarte mulþi ani din România. La fel ca el,
mulþi cântãreþi ca Ligia Bodea, Lidia Pãrãuan,
Ramona Vas, Mariana Demeter ºi mulþi soliºti
instrumentiºti au colindat spre bucuria
sufletului nostru ºi spre slava Pruncului Iisus,
bucurându-se de venirea Lui pe lume. Fanfara

formatã din grupul reunit Trossingen-
Frankfurt ºi Belgia, a fãcut sã tresare inimile ºi
glasurile celor prezenþi. De asemenea,
Ansamblul orchestral Dück a încântat
audienþa cu frumoase colinzi. Comunitãþile
române din Germania, Elveþia, Franþa, Belgia
ºi România au fost reprezentate prin grupuri
de cântãreþi, prin corurile unite ºi corurile
bãrbãteºti, fãcând sã rãsune colinzi în limba
românã ºi germanã. Un ambient armonios ºi
înduioºãtor a fost creat prin unirea glasurilor
corului de copii, care au rãsunat cu putere în
sala cu cea mai bunã acustica din Germania.
Scena sãlii a fost neîncãpãtoare pentru
grupurile de copii de diferite vârste, din
Trossingen, uniþi cu corurile de adulþi din
Trossingen, Stuttgart ºi Bergamo-Italia. Acest
eveniment înãlþãtor va rãmâne viu în istoria
oraºului Trossingen, unde comunitatea
românã, caracterizatã prin traiul în armonie ºi
pace, este apreciatã de cãtre autoritãþile
oraºului.

Vestirea naºterii Mântuitorului a rãsunat cu
putere în acea searã, aducând mulþumire în
suflet, dar totodatã amintindu-ne cã într-o
searã ca aceasta, în ieslea din Bethleem,
Domnul Iisus a coborât din Ceruri. A venit
printre noi ºi a trãit ca ºi noi, învãþându-ne cum
sã trãim frumos, iubind ºi cinstind pe
Dumnezeu ºi pe aproapele nostru. Prin jertfa
Sa pe cruce, El a ispãºit vina pãcatului nostru
ºi S-a înãlþat apoi la Tatãl, sã ne pregãteascã un
loc. Cãci acolo unde este El, sã fim ºi noi.

De Sãrbãtori, fiecare dintre noi încearcã sã
fie mai bun, mai iubitor, mai rãbdãtor ºi

iertãtor. Însã scopul lui Dumnezeu pentru
Creaþia Sa este ca fiecare clipã a vieþii noastre
sã fie trãitã la standardele înalte pe care ni le
cere Sfânta Scripturã. Domnul Iisus, prin
venirea Lui în lume ºi rãstignirea Sa pe cruce,
ne-a fãcut fraþi ai Lui ºi fii ai lui Dumnezeu. Sã
lãsãm deci Steaua Sfântã de la Bethleem sã
strãluceascã în viaþa noastrã ºi sã-L primim pe
Fiul lui Dumnezeu sã se nascã cu adevãrat în
inima noastrã. Deºi s-a nãscut în Ieslea cea
sãracã acum 2000 de ani, El trãieºte, se aflã la
dreapta Tatãlui ºi are puterea sã ierte pãcatul
din viaþa noastrã, sã alunge sãrãcia ºi
întunericul din sufletul nostru, fãcându-ne
asemenea Lui. A venit sã salveze creaþia Sa de
la moartea veºnicã, ca în ziua mult aºteptatã sã
fim împreuna cu el pe norii cerului.

Mare mi-a fost surpriza ºi bucuria când pe
holul Casei de Culturã am întâlnit mulþi
cunoscuþi ºi prieteni, dar o bucurie deosebitã a
fost când am întâlnit familia Meiroº Marian ºi
Onorina împreunã cu cei cinci copii frumoºi ai
lor. Familie venitã din Brãila ºi pe ai cãrei
membri nu-i mai vãzusem de aproximativ 18
ani. Am depãnat amintiri de acasã,
astâmpãrându-ne dorul dupa cei dragi rãmaºi
în România. Dupã sfârºitul programului
artistic, seara a continuat în aceeaºi armonie
tradiþionalã în jurul miilor de sarmale,
cozonaci ºi prãjituri de casã, pregãtite de
gospodinele gazdã. Dumnezeu sã rãsplãteascã
ºi sã binecuvânteze osteneala lor, pe aceste
fiinþe minunate, care de fiecare datã, cu
dragoste, întâmpinã oaspeþii veniþi de departe. 

Ligia-Gabriela JANIK

COªUL CU COLINDE



Mihai Anthony:  Concertul cu colinde pe care
l-ai susþinut la Viena în pragul sãrbãtoririi
Crãciunului 2013 ne-a oferit prilejul sã ne
revedem, dupã mai bine de un sfert de veac.
De la începutul anilor ’90 te-ai stabilit în
Canada, iar eu în Austria. Cum ai fost primit,
stimate prietene ªtefan Hruºcã, în mijlocul
diasporei române de acolo ºi al celorlalþi
canadieni?
ªtefan Hruºcã:  Hotãrârea de a mã stabili în

Canada am luat-o dupã a treia mea vizitã în aceastã
þarã ºi dupã tulburãtoarele evenimente din vara-
toamna lui ‘91 din România, dacã vã mai aduceþi
aminte, pe mine m-au marcat foarte tare.  M-am
stabilit în Hamilton-Ontario unde am fost
înconjurat cu multã cãldurã de o mânã de români
inimoºi ºi cu drag de tot ceea ce însemnam ºi
fãcusem în muzicã pânã atunci. Mã ascultaserã, m-
au îndrãgit ºi îmi aveau muzica în casele lor. Le
mulþumesc ºi pe aceastã cale pentru tot ajutorul pe
care mi l-au dat.

M.A.:  Pentru mulþi români, ªtefan Hruºcã
este “Dascãlul de colinde”, aºa cum te alinta
regretatul poet al iubirii George Þãrnea. Ce
amintiri frumoase te leagã de începuturile
compunerii melodiilor, culegerii ºi
interpretãrii minunatelor colinde pe care ni le
dãruieºti?
ªt. H.: Dacã mã refer la creaþie, pot sã spun cã

primele cântece compuse se leagã atât de colinde
(folosind filonul folcloric la compunerea primelor
linii melodice) cât ºi de colaborarea cu prietenul
meu drag, regretatul poet George  Þãrnea, pe
versurile cãruia am fãcut una dintre primele mele
compoziþii: Balada patriei, un cântec de þarã curat ºi
duios. Abia dupã un an l-am cunoscut pe autorul
versurilor, s-a întâmplat la o filmare în Bucureºti, în
‘76 ºi de atunci am rãmas prieteni. Din 1992 l-am
avut alãturi de mine în toate proiectele de culegere
ºi prelucrare a întregului material de colinde pe care
l-am înregistrat. Primele douã albume cu colinde,
cuprind colinde, majoritatea lor de acasã, din Ieud,
locul naºterii mele ºi din Maramureº. Am crescut cu
ele, le colindam în fiecare an. Le-am purtat în mine

an de an ºi am simþit cã trebuiesc fãcute cunoscute,
sã le redau românilor ºi încet-încet sã se revinã la
obiceiul strãmoºesc, colindatul, pe care numai noi
românii îl avem, ºi trebuie sã fim mândri de asta.
Din 1992 am început munca de culegere de colinde
din mai  multe zone din þarã unde ele s-au mai
pãstrat. Dupã prelucrarea ºi cosmetizarea lor le-am
aºezat pe albume, pânã în prezent 6 la numãr ºi în
douã selecþii cu cele mai faine dintre ele.

M.A.:  Cu ocazia Concertului de la Viena ne-
ai mãrturisit, cu lacrimi în ochi, câteva
momente din colaborarea cu poetul Adrian
Pãunescu, un MARE român, cum bine
spuneai – care ar fi împlinit anul acesta 70 de
ani însã, din pãcate, ne-a pãrãsit în urmã cu
trei ani –, ºi în memoria cãruia ai interpretat
magistral cântecul „Rugã pentru pãrinþi”.
Eºti amabil sã ne destãinui ce a însemnat, ce
reprezintã Adrian Pãunescu pentru ªtefan
Hruºcã? 
ªt. H.: Aºa cum o spun în fiecare recital al

meu, Dânsul este omul cãruia îi datorez întreaga
mea carierã. Mi-a acordat ºansa sã mã exprim pe
scena Cenaclului Flacãra, în vremea când eram
dascãl la Borºa, în Maramureº. Am debutat cântând
douã colinde ºi un cântec compus pe versurile
poetului clujean Horia Bãdescu. Dupã numai trei
luni de cenaclu, Pãunescu mi-a scris versurile la
Rugã pentru pãrinþi, a cãrei melodie am fãcut-o în
aceleºi timp, cred cã totul a durat o jumatate de orã.
Am lansat piesa în 1992, în martie la Sala
sporturilor din Constanþa când începea un nou
turneu, la sfârºitul cãruia piesa ajunsese pe primul
loc în topul preferinþelor ascultãtorilor. Se pare cã
mai este ºi acum, din moment ce nu puþini sunt cei
care îmi cer mereu sã o cânt în spectacole.
Bineînþeles cã am mai scris împreunã cu Adrian
Pãunescu piese care au rãmas pe albumele mele de
creaþie, dar Ruga... rãmâne “cartea mea de vizitã”.

M.A.:  Am citit în ziare ºi în internet, foarte
multe materiale referitoare, laudativ, la
personalitatea celebrului interpret de muzicã
folk ªtefan Hruºcã, deþinãtor al mai multor
premii ºi distincþii – printre care se numãrã ºi

Marele Premiu al Muzicii Folk, din
anul 1982, 2 Discuri de Aur, Premiul pentru
întreaga activitate, din anul 1984 etc. –, dar
am gãsit foarte puþine informaþii despre
familia ta. Te rog sã ne spui – pentru cititorii
noºtri însetaþi de noutate –, câteva cuvinte
despre familia ta ºi despre copiii tãi, ªtefan
junior ºi Andra.
ªt. H.: Am o familie fainã, soþia mea, Gianina

ºi copiii Andra-12 ani ºi ªtefan-22 ani. Amândoi
copiii sunt muzicali ºi le place sã cânte la
instrumente, pian ºi chitarã. Andra cântã ºi vocal
foarte bine ºi, din ce îmi spune, vrea sã îmi urmeze
calea. M-aº bucura sã se adevereascã ºi sã reuºeascã
în aceastã direcþie . Gianina ºi cu mine îi dãm tot
sprijinul. ªtefan e atras mai mult de partea tehnicã,
mai bine spus de soft ºi computer-design, vrea sã se
aventureze în vasta lume a „games developement”.
A terminat Colegiul de games-developement ºi
vrea sã urmeze Universitatea de design în acelaºi
domeniu.

M.A.: Crãciunul este o sãrbãtoare de familie,
când copiii, pãrinþii ºi bunicii se adunã
bucuroºi în jurul bradului împodobit ºi cântã
minunatele noastre colinde (multe dintre ele
învãþate de la ªtefan Hruºcã), în aºteptarea
naºterii Pruncului Iisus ºi în a sosirii
„Moºului” cu sacul plin cu daruri. Cum
serbeazã familia ªtefan Hruºcã înãlþãtorul
Eveniment?
ªt. H.: De câþiva ani am fost tot timpul departe

de familie, inclusiv de ziua mea de naºtere, fiind tot
în decembrie, mã gãseam în plin turneu. Iatã cã,
dupã vreo 8 ani de zile, în noaptea de Crãciun 2013
am sã fiu acasã, în jurul mesei, cu întreaga familie.
Asta dupã concertul de la Toronto din ajun, unde
vin românii pentru a colinda cu mine colindele cu
care i-am obiºnuit de atâþia ani.

M.A.: Spectatorii prezenþi la Concertul de la
Viena te-au primit cu multã cãldurã, cântând
în cor „Mulþi Ani trãiascã!” cu prilejul zilei de
8 Decembrie, când ai împlinit 57 de ani. Când
vom mai avea bucuria de a ne reîntâlni cu
ªtefan Hruºcã, colindãtorul inimilor noastre?

ªt. H.: Am discutat cu prietenul meu, al nostru,
Ioan Godja de a reveni cât mai curând la Viena cu
un recital de creaþie, poate chiar în primãvara sau
vara care vine. Foarte multã lume vrea sã mã audã
cu Copacul cu flori, Ochii tãi, Fostele iubiri, Nunta
de flori, Doamne tineri mai eram, Pãpãdia, Frunze,
Vara promisã, La nunta ta ºi atâtea alte cântece
compuse de-a lungul vremii ºi pe care spectatorii
mei doresc încã sã le audã cântate live de mine.
Sper sã putem realiza acest proiect ºi sã ne bucurãm
împreunã.

M.A.:  Ce proiecte de viitor are compozitorul,
culegãtorul de folclor ºi genialul interpret
maramureºean al colindelor româneºti ªtefan
Hruºcã acum, la a doua tinereþe? 
ªt. H.: Mihai, te rog sã-mi spui doar pe nume,

consider cã genial e doar poporul român care a
trecut prin aºa mari ºi grele încercãri de-a lungul
istoriei lui, ºi încã mai trece! Am în lucru un
material cu cântãri religioase pentru Paºte, ºi unul
cu cântece, eu le-am spus: Bãtrineºti - cântece vechi
pe care le-am adunat de-a lungul anilor ºi vreau sã
le fac cunoscute. Apoi mai am în plan o carte în care
sã povestesc celor interesaþi, momente importante
din viaþa ºi cariera mea. Bineînþeles cã nu m-am
oprit din creaþie, am cântece noi pe care am sã le
înregistrez curând ºi m-am gândit în a compune
piese pentru cei tineri care vor sã se lanseze în
aceastã aventurã minunatã care este muzica.

M.A.:  Te rog, dragã ªtefan, sã ne spui, în
final, cum putem intra în posesia albumelor
muzicale, a CD-urilor pe care le realizezi, ºi sã
adresezi câteva cuvinte cititorilor noºtri.
ªt. H.: De regulã, la concertele mele se vor

gãsi întotdeauna albume cu muzica mea, pentru cei
care doresc, iar, mai nou, ºi din ce în ce mai
frecvent, toatã muzica mea se poate procura online,
pe internet. Pagina este www.hrusca.com ºi gãsiþi
acolo un magazin virtual cu tot ce am realizat pânã
acum în muzicã. Deasemenea aveti ºi adresa mea
de e-mail unde puteþi sã lãsaþi impresii sau gânduri.
Doresc tuturor românilor un cãlduros La Mulþi Ani!

Interviu realizat de Mihai ANTHONY

Interviuri de suflet - ªtefan
HRUªCÃ, bardul de la Ieud
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Fiecare dintre noi purtãm întreaga viaþã,
imaginea unui Crãciun desãvârºit!

Misterul unei puteri magice, ce se proiecteazã
în memoria noastrã din vremea copilãriei, cu
zapada imaculatã, cu mireasma cetinei de brad, de
smirnã ºi tãmâie, de cozonaci aburind, de
portocale, mere, grâu încolþit ºi colindãtori în
pragul casei.

O stare mirificã a serii de Crãciun. O aºteptãm,
o dorim, o chemãm ºi suntem bucuroºi sã o
sãrbãtorim an de an fredonând tot felul de colinde,
printre care ºi colindele lui ªtefan Hruºcã, cel care
ne dã ºansa rarã sã reînviem din memorie, o
copilãrie purã ºi un dor de casã incomensurabil
pentru cei departe de ea. Poate ºi de aceea colindele
Crãciunului au o trãsãturã comunã într-o stare de
bine. ªi iatã cum, ªtefan Hruºcã reuºeºte sã strângã
la un loc, ascultãtori ºi admiratori, indiferent a cãrui

neam aparþin ºi indiferent în ce grai vorbesc,
“colindând în sus ºi-n jos”, împãrtãºind acelaºi
sentiment, fãcându-ne bucuria de a fi alãturi de
românii din Austria. Într-un spectacol organizat la

Viena, sub egida Asociaþiei “Cercul Cultural
Româno-Austriac UNIREA”, organizator domnul
Ioan Godja, având în afarã de sala plinã, ca invitaþi

de onoare, spectatori din partea Ambasadei
Române la Viena, domnul Dr. Alexandru Grãdinar
adjunct al Ambasadorului României, însoþit de
membrii ai Corpului Diplomatic din cadrul

ambasadei. Un spectacol la care am avut plãcerea
sã împãrtãºim ºi bucuria de a-i ura artistului ªtefan
Hruºcã “La Mulþi Ani!” cu aplauze, în pragul celor

56 de ani pe care artistul ºi i-a serbat pe 8
decembrie 2013.

Pentru cã ªtefan Hruºcã nu este doar un perfect
cântãreþ de colinde ci ºi învãþãtorul plin de har, ne-
a oferit fiecãruia dintre noi, ºansa rarã de a
cuprinde, de-a trãi ºi-a simþi starea de emoþie
Dumnezeiascã, în preajma sfântului Crãciun.

Sã ne bucurãm fãrã opreliºti ºi sã împãrþim
odatã cu el, colindele strãvechi, redate într-o altã
luminã, într-un alt veºmânt, dupã rânduiala unei
muzici celeste, în lumina Stelei vestitoare la clipa
hotarnicã a naºterii Fiului Dumnezeiesc, Iisus
Hristos. Cu mult drag din Bad Ischl, am dorit sã
redau momentele minunate ale serii de 14 dec.
2013 de la Viena, Crãciun luminat! Sãrbãtori
fericite! La mulþi ani!!!

Monica Gabriela Staufner
Redactor RTV UNIREA-Austria

CCrrããcciiuunn
lluummiinnaatt
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Cancelarul Angela Merkel ºi partenerul sãu
de coaliþie social-democrat încearcã sã calmeze
o polemicã declanºatã de cãtre conservatorii
bavarezi cu privire la unele temeri pe tema
migrãrii, dupã trei zile de la deschiderea
completã a pieþei germane a muncii pentru
români ºi bulgari, relateazã AFP. “Miercurea
viitoare, Guvernul, reunit prima datã în Consiliu
de Miniºtri în acest an, va analiza în mod
obiectiv subiectul” a declarat vicecancelarul
social-democrat Sigmar Gabriel într-un interviu
publicat de Bild, cea mai cititã publicaþie în
Germania. Vineri, Gabriel a discutat la telefon
cu Merkel. Ei au cãzut de acord sã reflecteze la
eventuale mãsuri mai dure împotriva celor care
fraudeazã ajutoarele sociale. 

“Cred cã nu trebuie sã intensificãm artificial
aceastã problemã. Dar nu trebuie nici s-o
minimalizãm”, a declarat Gabriel pentru Bild.

Sosirile unor bulgari ºi români, chiar dacã
sunt limitate în comparaþie cu migrarea totalã
cãtre Germania, þin frecvent prima paginã
pentru cã se concentreazã în câteva oraºe mari,
ca Berlinul ºi Duisburgul (vest), ºi deoarece

numeroºi germani considerã cã este vorba
despre o fraudare a prestaþiilor sociale. Orice
familie cu copii instalatã în Germania are
dreptul sã primeascã alocaþii familiale.

Conservatorii bavarezi (CSU) -
formaþiunea-sorã a conservatorilor din cadrul
CDU, condus de Merkel - au exploatat aceste
îngrijorãri reclamând o atitudine mai durã faþã
de cei care fraudeazã, în momentul anulãrii
ultimelor restricþii impuse românilor ºi
bulgarilor în nouã þãri UE, inclusiv Germania.
Sloganul lor este “cel care fraudeazã trebuie sã
plece”, adicã sã pãrãseascã þara.

Reacþionând faþã de aceste atacuri recente
ale CSU împotriva unor imigranþi “profitori”,
Gabriel a declarat cã “nu avem nevoie de o
discriminare brutalã împotriva bulgarilor ºi
românilor, dar nu trebuie nici sã ignorãm
problemele anumitor oraºe germane mari cu
imigraþia celor sãraci”.

“De ceea ce nu avem, într-adevãr, nevoie
sunt declaraþii în scop electoral. Nu aºa se
rezolvã problemele cu imigraþia”, a subliniat el.

Douã rânduri de alegeri sunt într-adevãr

decisive pentru partidul conservator bavarez
(CSU) anul acesta, în aceastã regiune bogatã din
sudul Germaniei, ºi anume alegerile municipale
din martie ºi cele europene din mai.

Preºedintele CSU Horst Seehofer a declarat
sâmbãtã, într-un interviu pentru ziarul bavarez
Münchener Merkur, cã formaþiunea sa este
“deschisã lumii” ºi a subliniat cã “ea nu are de
primit sfaturi de la nimeni cu privire la modul de
tratare a strãinilor”. Comisarul european
însãrcinat cu Munca, ungurul Laszlo Andor, a
avertizat împotriva oricãrei forme de isterie în
acestã dezbatere. “Este absolut necesar sã
apãrãm drepturi fundamentale ca libera
circulaþie ºi nu ar trebui sã reacþionãm isteric
faþã de imigraþie”, a declarat el într-un interviu a
publicaþiei Die Welt. În plus, mediul economic
german ºi-a exprimat îngrijorarea faþã de
imaginea þãrii, în contextul în care depune
eforturi sã atragã muncitori strãini.

“Nu trebuie sã facem ºi mai sumbru tabloul
în domeniul imigraþiei, cu o discuþie politicã
inflamatã”, a apreciat directorul Camerelor
germane de Comerþ ºi Industrie (DIHK) Martin

Wansleben, pentru cotidianul “Neue
Osnabrücker Zeitung”. El a subliniat cã
Germania, o þarã care îmbãtrâneºte, “are nevoie
în anii viitori de cel puþin 1,5 milioane de
muncitori calificaþi strãini pentru a-ºi menþine
nivelul creºterii economice ºi a garanta sistemul
social” al þãrii. “Ar trebui sã continuãm sã
îmbunãtãþim primirea imigranþilor, este o
datorie faþã de întreaga societate”, a subliniat el.

Începând de miercuri 1 ianuarie 2014,
românii ºi bulgarii pot munci în întreaga Uniune
Europeanã (UE), dupã ºapte ani de la aderarea
celor douã þãri la UE, în urma anulãrii ultimelor
restricþii impuse de cãtre nouã þãri, ºi anume
Austria, Belgia, Franþa, Germania, Luxemburg,
Malta, Marea Britanie , Olanda ºi Spania.

http://www.gandul.info

Merkel ºi SPD încearcã sã calmeze o
polemicã referitoare la români ºi bulgari

C M Y K

Specatacolul cu MOºTENITOAREA ºi apoi
cu GOGU DE LA BRAGADIRU va avea loc ºi în
Heidelberg, la Kulturzentrum Karlstorbahnhof,
duminicã  9 februarie, ora 19.00, în sala de teatru.
Numãrul de locuri este limitat, deci vã rugãm sã
rezervaþi bilete din timp: j.herlo@ gmx.de; 06221-
783797 sau 0173-8564601.

Urmãtoarele spectacole de teatru:
Sâmbãtã, 8 februarie 2014 - Internationales

Theater, Frankfurt: 
MOªTENITOAREA de Lucia Verona,

cu MIHAELA TELEOACÃ Regia Dan Tudor
„Moºtenitoarea“ este o monodramã

transformatã în monocomedie cu accente thriller,
care înfãþiºeazã viaþa unei femei trecute de prima
tinereþe ºi care îºi doreºte cu orice preþ sã ajungã sã
trãiascã la Paris. Rolul este excelent interpretat de
Mihaela Teleoacã, actriþã la Teatrul de Comedie

din Bucureºti.
ºi
Dan Tudor în GOGU DE LA BRAGADIRU
Dupã pauzã (la acelaºi spectacol), Dan Tudor,

regizor ºi actor, îl va aduce în scenã pe cel mai
cunoscut personaj umoristic de televiziune, Gogu
de la Bragadiru, cu care a luat premiul la Galele
VIP de la Festivalul Calatis-Mangalia 2013.

Din Cronica:
”...Ce stim despre Mihaela Teleoacãº În esenþã,

cã face parte din elita Teatrului de Comedie. Apoi,
cã, de fiecare datã când are scena la discreþie,
evadeazã din constrângerea textului ºi a regiei,
improvizând momente care fac deliciile
spectacolului.... Teleoacã îºi depãseºte limitele ...,
oferind o performanþã actoriceascã greu de egalat
prin multitudinea registrelor abordate.....Cu o
dezinvolturã uluitoare, Mihaela Teleoacã îºi

transformã vocea ºi atitudinea în funcþie de
personajul pe care îl evocã, pigmentând relatarea cu
aparté-uri ironice, mustind de umor mai mult sau
mai puþin negru.”

2. 14, 15, 16 februarie, Spectacolul TAXI
BLUES

Taxi Blues aduce pe scenã povestea regelui
Lear într-un context cu totul inedit: un mare actor
român este exilat în Germania la volanul unui taxi.
Blues-ul este balansul pe care acesta îl face între ,,a
juca Lear în România ºi A Fi Lear în Germania”.

Apariþia neaºteptatã a unui personaj în staþia
de taxi din Hamburg face ca povestea sã devinã
extrem de amuzantã.

Modul în care cele douã personaje
interacþioneazã va fi, desigur, deliciul publicului.

Vã veþi putea bucura de un spectacol cu trãiri
extreme, interpreþii celor douã roluri fiind ei înºiºi

doi artiºti diferiþi ca structurã, dar compatibili cu
ideea spectacolului.

Vã invitãm la un spectacol intens într-o
montare modernã, avându-i ca protagoniºti pe
actorii Teatrului Naþional din Bucureºti:

MARIUS BODOCHI ºI DAN TUDOR
Regia: Dan Tudor
Vineri, 14 Februarie - Sportgaststätte

Stätzling, St.Anton-Strasse 46,
86316 Friedberg (bei AUGSBURG), la

George Bacalete 0821/783454
Sâmbãtã, 15 februarie.- Nürnberg (Doina Früh-

wald 0176-35733205; doina.fruhwald@yahoo. de)
Duminicã, 16 februarie, 19.30, Gasteig,

München - 089-54818181
Obs:. La Frankfurt ºi la Stuttgart spectacolul

”Taxi Blue” s-a jucat anul trecut, în noiembrie.
Iosif Herlo

Urmãtoarele spectacole de teatru, în februarie 2014 - ºi la Heidelberg
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Meºterul popular Silvia Tecoanþã, din
comuna Alþâna, a intrat în patrimoniul
UNESCO primind titlul de “Tezaur Uman”
în cadrul Galei Tezaurelor Umane Vii în
data de 27 noiembrie 2013 la Alba Iulia.

Pãstrând tradiþia þesutului, comunitatea
din Alþâna a inaugurat în 2008 cu ajutorul
Asociaþiei “Mioritics” un centru de þesut
pentru copii, în care Silvia Tecoanþã îi
instruieºte în continuare în acest domeniu.
Generaþii întregi de copii care au ieºit din
“ºcoala” tezaurului uman viu au fost
distinse cu premii la olimpiadele locale ºi
naþionale de meºteºuguri. În calitate de
pãstrãtor ºi transmiþãtor al culturii
tradiþionale, Silvia Tecoanþã a fost primitã
în Academia Artelor Tradiþionale din
România, iar în anul 2002 i s-a conferit, la
propunerea Ministerului Culturii, medalia
naþionalã “Serviciul Credincios, clasa a lll
a”.

Programul “TEZAURE UMANE VII
— pãstrãtori ºi transmiþãtori ai culturii
tradiþionale” reprezintã una dintre
iniþiativele UNESCO privind salvgardarea,
pãstrarea ºi transmiterea patrimoniului
cultural imaterial. Scopul principal al
programului este acela de a încuraja statele
membre sã adopte acele mãsuri prin care
pãstrãtorii ºi transmiþãtorii anumitor
elemente de patrimoniu cultural imaterial
sã beneficieze de o recunoaºtere ºi de o
vizibilitate adecvatã în rândul
comunitãþilor din care fac parte, al
specialiºtilor ºi al publicului larg.

Titlul a fost înmânat de catre Eugen
Vaida, preºedintele Asociaþiei “Monu-
mentum” iar Laudatio a fost rostit de cãtre

prof. dr. Ilie Moise. Documentaþia a fost
elaboratã în parteneriat cu Complexul
Naþional Muzeal ASTRA Sibiu, Centrul
Judeþean pentru Conservarea ºi
Promovarea Culturii Tradiþionale
“Cindrelul — Junii” Sibiu ºi a Asociaþiei
“Mioritics”. Au fost prezenþi la ceremonie,
din partea Ministerului Culturii, dr. ºtefan
Virgil Niþulescu, preºedintele Comisiei
Naþionale de Salvgardare a Patrimoniului
Imaterial ºi dr. Corina Mihãescu, director
al Centrului Naþional pentru Conservarea

ºi Promovarea Culturii Tradiþionale ºi alþi
reprezentanþi ai instituþiilor de culturã din
þarã.

Iniþiativa elaborãrii unui program
privind Tezaurele Umane Vii aparþine
Republicii Coreea, aceasta propunând în
1993 acest program Consiliului executiv al
UNESCO.  Prin Program se doreºte, sã fie
recunoscute la nivel naþional, atât de
comunitatea de purtãtori, cât ºi de cea
ºtiinþificã, calitãþile acelor persoane
considerate creatoare ºi transmiþãtoare a

unor elemente ale unui domeniu al
patrimoniului cultural imaterial, în forma
ºi cu mijloacele tradiþionale nealterate.

O datã cu intrarea în vigoare a Legii nr.
26/2008 privind protejarea patrimoniului
cultural imaterial, þara noastrã îºi asumã, în
calitate de stat membru al Convenþiei
UNESCO pentru Salvgardarea
Patrimoniului Cultural Imaterial,
elaborarea ºi punerea în aplicare a
Programului Tezaure Umane Vii.

http://www.turnulsfatului.ro

O þesãtoare din Alþâna
a intrat în patrimoniul UNESCO

Cu ocazia Zilei Naþionale de
1 decembrie, Ambasada
României în Belgia a oferit o
recepþie pentru corpul diplomatic
acreditat la Bruxelles, înalþi
oficiali belgieni, autoritãþi locale,
parteneri economici importanþi ºi
membri ai comunitãþii româneºti,
pentru marcarea Zilei Naþionale a
României.

Recepþia a avut loc la
Reºedinþa Ambasadorului
României în Belgia, în cursul
serii, ºi s-a bucurat de prezenþa
a numeroºi invitaþi de marcã din
rândul autoritãþilor belgiene. La

recepþie au mai participat
preºedinþii asociaþiilor belgiene
active în domeniul cooperãrii
descentralizate Belgia-România
(ADR, OVR, PVR). Au fost de
asemenea prezenþi consuli
onorifici ai României în Belgia,
reprezenþanþi ai companiilor
belgiene cu investiþii
importante în România, membri
ai Clubului de Afaceri
România-Belgia ºi reprezen-
tanþi ai think-tank-urilor din
Bruxelles.

AMBASADA ROMÂNIEI
în Regatul Belgiei

ZZiiuuaa
NNaaþþiioonnaallãã  llaa
AAmmbbaassaaddaa
RRoommâânniieeii
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Românii au liber la muncã în
orice þarã din Uniunea Europeanã,
începând cu 1 ianuarie 2014. Douã
dintre cele 9 þãri care au eliminat
toate restricþiile sunt Belgia ºi
Olanda. La 7 ani de la aderarea
României ºi Bulgariei la UE,
Austria, Germania, Olanda, Belgia,
Luxemburg, Franþa, Malta ºi
Marea Britanie vor ridica
restricþiile pe piaþa muncii impuse
muncitorilor din cele douã þãri.

La cele 8 se adaugã ºi Spania,
care în decembrie 2012 a primit
acordul Comisiei Europene pentru
a reintroduce restricþiile doar pentru
muncitorii români, din cauza crizei
economice ºi financiare.

Cel puþin 300 de joburi sunt
oferite românilor de angajatorii din
Olanda. Salariile pot depãºi 2.000
de euro, iar lista joburilor este
foarte variatã: tehnicieni
telecomunicaþii, muncitori la serã
de flori, vânzãtori în Amsterdam.
Lista completã aici.

Potrivit unor anunþuri de
angajare postate pe site-ul Agenþiei
Naþionale pentru Ocuparea Forþei
de Muncã (ANOFM), angajatorii
din Olanda cautã 20 de români
pentru tranºarea de animale.

Salariul oferit ajunge la 12 euro
pe orã, ceea ce înseamnã un salariu

lunar de aproape 2.000 euro.
Ce presupun joburile:
- sacrificarea animalelor (viþei)

- scoaterea viscerelor ºi a altor pãrþi
necomestibile

- pregãtirea, gestionarea instru-
mentelor ºi echipamentului adecvat

Cerinþele joburilor:
- experienþa în meseria de

mãcelar
- îndemânare în utilizarea

cuþitelor
- sã îºi gestioneze timpul
- carnet categ. B (nu este

obligatoriu)
Angajatorii din Belgia au cel

puþin 25 de oferte de angajare
pentru români în domeniul
asistenþei medicale. Salariile oferite
sunt între 1.400 ºi 2.000 euro.
Medicii specialiºti care aleg sã

lucreze în Belgia pot sã obþinã pânã
la 5.000 euro pe lunã.

Alte 15 joburi în Belgia sunt
oferite printr-o firmã de recrutare ºi
selecþie, iar salariile pot ajunge la
1.600 euro. Vezi lista de joburi în
Belgia aici. 

Cele mai cãutate joburi în
Belgia:

1. Muncitori în asamblarea de
piese - 7.000 joburi

2. Operatori de maºini - 6.990
3. Vânzãtori în magazine -

6.470
4. Vânzãtori în pieþe - 6.460
5. Casieri ºi lucrãtori

comerciali - 6.450
Salariile minime oferite în

Belgia ºi Olanda sunt de 1.502
euro, respectiv 1.478 euro pe lunã.

Sursa: realitatea.net

Cum poþi sã câºtigi peste 2.000 de
euro pe lunã în Belgia ºi Olanda

Ansamblul de Stat al Baletului pe
Gheaþã din Sankt Petersburg -
singurul balet profesionist pe gheaþã,
din lume- ajunge la Bucureºti pentru
un spectacol feeric, cu reprezentaþia
Lacul Lebedelor, pe 18 ianuarie
2014. Producþia Lacul Lebedelor este
pusã în scenã de coregraful artist
emerit al Rusiei Konstantin Rassadin,
iar în ultimii 5 ani a fost prezentatã pe
cele mai prestigioase scene din SUA,
Canada, Olanda, Germania, China,
Spania, Coreea, Taiwan, Grecia,
Portugalia, Irlanda, Serbia, Slovenia,
Turcia, Elveþia, Columbia ºi
Argentina. Faimosul libret, ce
istoriseºte povestea unor prinþese
transformate în lebede de cãtre un
vrãjitor malefic, al cãrui blestem
poate fi spulberat doar de iubirea unui
prinþ, prinde viaþã pe scena patinoar ºi
îmbinã într-un mod unic muzica
simfonicã, gingãºia costumelor ºi
mãiestria balerinilor, pentru un
spectacol deosebit.

Baletul pe Gheaþã din Sankt
Petersburg va oferi publicului un
show unic ºi impresionant.
Coregrafia clasicã ºi spectacolul de
cel mai înalt nivel sunt doar douã
dintre argumentele care recomandã
acest show grandios.

Spectacolul pus în scenã de
Baletul pe Gheaþã din Sankt
Petersburg este singurul din lume în
care baletul clasic se îmbinã cu feeria
spectacolului pe gheaþã. Baletul pe
gheaþã din Sankt Petersburg aduce în
faþa publicului transpunerea fidelã pe
luciul scenei-pationoar a unui

spectacol clasic de balet, cu decoruri,
costume ºi balerini pregãtiþi în
renumitele ºcoli de balet clasic din
Rusia. Pentru acest spectacol, scena
Sãlii Palatului va fi acoperitã cu 2500
de kg de gheaþã naturalã. Începând
din anul 1995, Baletul pe Gheaþã din
Sankt Petersburg aduce în faþa
publicului din lumea întreagã
fascinantele spectacole clasice de
balet, transpuse pe geaþã: „Frumoasa
din pãdurea adormitã”, „Lacul
lebedelor” ºi „Spãrgãtorul de nuci”
de Pietr Ilici Ceaikovski, precum ºi
„Cenuºãreasa” de Serghei Prokofiev,
sunt titlurile cu care Baletul pe
Gheaþã din Sankt Petersburg a
susþinut peste 7000 de reprezentaþii.

În decursul timpului corpul de
balet a fost completat de figuri
proeminente ale lumii patinajului
artistic: perechea Ludmila
Beloussova ºi Oleg Protopopov – ce
au în palmares titluri europene,
mondiale ºi olimpice, Alexei Ulanov,
campion olimpic, mondial ºi
european, Ludmila Smirnova –
laureatã la numeroase campionate
olimpice, mondiale ºi europene, sunt
doar câþiva dintre cei care, de-a
lungul anilor, au dat strãlucire
spectacolelor Baletului pe Gheaþã din
Snkt Petersburg . În prezent, nu mai
puþin de 20 de balerini di cadrul
ansamblului deþin titlul de Maestru Al
Sporturilor în Rusia, pentru victoriile
reputate în competiþii naþionale ºi
internaþionale de patinaj artistic.
Baletul pe Gheaþã din Saint-Peters-
burg (fostul Ansamblu de Stat al Ba-

letului pe Gheaþã din Leningrad) a
fost fondat în 1967 de remarcabilul
coregraf Konstantin Boyarsky,
descendent al renumitei ºcoli de balet
classic din St Petersburg, cel care a
realizat pentru prima oarã fuziunea
dintre baletul clasic ºi patinajul
artistic. În prezent, baletul se aflã sub
îndrumarea directorului artistic
Konstantin Rassadin, Artist Emerit în
Rusia ºi fost solist al celebrului balet
Mariinsky. Co-fondator ºi Director
Muzical al baletului este dirijorul Leo
Korkhin, figurã proeminentã a
culturii ruseºti, al cãrui nume se leagã
de celebra Orchestrã Simfonicã
Academicã a Societãþii Filarmonice
din Sankt Petersburg.

Pentru spectacolul Lacul
Lebedelor pe gheaþã sunt disponibile
6 categorii de bilete:

Categoria 1 – 350 lei
Categoria 2 – 300 lei
Categoria 3 – 250 lei
Categoria 4 – 200 lei
Categoria 5 – 150 lei
Categoria 6 – 100 lei
Biletele se gãsesc în magazinul

Biletoo din Unirea Shopping Center
(parter), magazinele Flanco,
Librãriile Adevãrul ºi Eminescu, la
Palatul Naþional al Copiilor, în ofici-
ile Poºtei Române, în magazinele
Inmedio semnalizate Bilete.ro, în
magazinele Germanos, Orange, Vo-
dafone ºi Diverta, ºi online pe www.
biletoo.ro, www.blt.ro, www.bilet.ro,
www.bilete.ro, www.eventim.ro ºi
www.myticket.ro

Sursa: romanialibera.ro

Sfântul Antonie cel Mare, prãznuit
de Biserica Ortodoxã pe 17 ianuarie ºi
supranumit pãrintele monahilor, este
considerat întemeietorul vieþii
cãlugãresti, alãturi de Sfântul Pahomie
cel Mare. Viaþa Sfântului Antonie a fost
povestitã de sfântul Atanasie cel Mare
(298-373), arhiepiscop de Alexandria,
în cartea Vita Antonii (“Viaþa lui
Antonie”), scrisã între anii 357 ºi 359, la
puþin timp dupã mutarea la Domnul a
cuviosului pãrinte. Aºa cum se
povesteste în carte, Sfântul Antonie cel
Mare s-a nãscut în satul Coma din
Egiptul de Mijloc, în anul 251, într-o
familie de creºtini înstãriþi.
Contemporanii sãi îl descriu ca pe un
om blajin, delicat. La vârsta de 20 de
ani, Sfântul Antonie cel Mare rãmâne
orfan de ambii pãrinþi. Intrebându-se
care este misiunea lui în viaþã, Sfântul a
luat aminte la cuvântul Evangheliei, în
care Mântuitorul zice: Dacã voieºti sã
fii desãvârºit, du-te, vinde averea ta, dã-
o sãracilor ºi vei avea comoarã în cer;
dupã aceea, vino ºi urmeazã-Mi. (Matei
19, 21). Astfel, dupã ce ºi-a împãrîit
averea sãracilor ºi a lãsat-o pe sora lui în
grija unei comunitãþi de fecioare,
Sfântul Antonie s-a retras în singuratate.
Ducea un trai aspru, petrecându-si
nopþile în rugãciune  mâncând doar
dupã apus, o datã la doua zile, pâine ºi
apã. La început, a vieþuit într-o colibã la
marginea satului natal, sub ascultarea
unui alt ascet din regiune, apoi într-un
mormânt pãrãsit, unde a dus lupte
teribile cu demonii. 

În anul 286, la vârsta de 35 de ani,
Sfântul Antonie s-a mutat într-o cetate

pãrãsitî de pe malul drept al Nilului, la
marginea deºertului. Acolo a ramas
vreme de 20 de ani, pânã în anul 306,
când a devenit pãrintele spiritual al
multor cãlugãri din deºerturile
Egiptului. Se spune cã ar fi zidit uºa de
la intrarea în fortãreaþã, primind pâine
doar o datã la 6 luni, prin acoperiºul
casei. Spre mirarea tuturor, când s-a
înfãþiºat din nou oamenilor, Sfântul
Antonie nu s-a arãtat slãbit de posturi ºi
de luptele cu diavolii, pe chipul sãu
oglindindu-se, în schimb, lumina
strãlucitoare a harului dumnezeiesc. 

În Bucureºti, poate cel mai cunoscut
lãcaº de cult cu hramul Sfântul Antonie
cel Mare este Biserica Domneascã
Sfântul Anton - Curtea Veche. Aflatã în
centrul fostei curþi domneºti, Biserica
Sfântul Anton este situatã pe strada
Sepcari, la numãrul 22 bis, în Sectorul
3. Cunoscut ºi sub numele Biserica
Curtea Veche sau Biserica Bunavestire,
lãcaºul de cult este considerat cea mai
veche construcþie din Bucureºti, ctitorie
a domnitorului Mircea Ciobanul,
înãlþatã între anii 1545 ºi 1554.
Restauratã în repetate rânduri, de
domnitorii Matei Basarab, Grigore
Ghica, Gheorghe Duca, ªerban
Cantacuzino ºi Constantin
Brâncoveanu, biserica a primit hramul
Sfântul Antonie cel Mare de la o alta
bisericã din apropiere, distrusã complet
de incendiul din 1847, care a afectat o
mare parte a oraºului vechi. Biserica
Domneascã Sfântul Anton - Curtea
Veche adaposteºte mormântul
domnitorului Mircea Ciobanul. 

(Sursa: http://www.daciccool.ro)

Sfântul Antonie cel Mare,
întemeietorul monahismului

Lacul Lebedelor pe Gheaþã la Sala Palatului pe 18 ianuarie 2014
Stimaþi cititori,

Pentru FIRME, am creat special acest cupon de anunþuri, uºurându-vã astfel modul de a
colabora cu noi. Existã douã feluri de anunþuri: SIMPLE, unde informaþia dumneavoastrã va
apãrea sub forma unui anunþ normal- compact ºi AVANSAT- informaþia va fi pusã în valoare
printr-un chenar în pagina de micã publicitate sau chiar în paginile color ale ziarului. Pentru
persoane fizice, anunþul dumneavoastrã este gratuit. Vã aºteptãm!

Talon micã publicitate AUSTRIA, BELGIA ºi OLANDA
Nume__________________________________; 

Prenume _______________________________;

Nume firmã: ___________________________;

Adresa ________________________________;

Telefon ________________________________;

Text anunþ: _____________________________

________________________________________

________________________________________

________________________________________

________________________________________

________________________________________

PLATA SE VA FACE ÎN CONTUL
Ionela van Rees-Zota

REGNI VERLAG
Cont:366781

BLZ:760 606 18
BIC GENODEF1N02

IBAN: DE5676060618 0000 366781
VR Bank Nürnberg

Talonul va fi trimis pe adresa redacþiei:
DACIA e.V., Petersauracher Straße 39, 90449 Nürnberg, Deutschland

34

Bifaþi tipul de anunþ dorit, faceþi plata în contul de mai jos, cu menþiunea ANUNÞ
FIRMÃ, urmând sã aparã în urmãtorul numãr al ziarului. Persoanele fizice doar vor
bifa pentru anunþ gratuit ºi vor trimite talonul la adresa de mai jos.

Notã: Completarea unui cupon garanteazã publicarea într-un singur numãr al
ziarului. Pentru mai multe apariþii, contactaþi redacþia.

SIMPLU - 20 EURO/APARIÞIE

PERSOANÃ FIZICÃ - GRATUIT

AVANSAT - 35 EURO/APARIÞIE
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Sistemul educaþional olandez este unul
dintre cele mai bune din Europa, Olanda
fiind o destinaþie preferatã de zeci de elevi ºi
studenþi români datoritã costurilor mici de
ºcolarizare ºi datoritã gamei variate de
programe în limba englezã. Considerat un
centru internaþional al afacerilor, comerþului,
al industriilor high-tech sau al celor bazate
pe cunoaºtere, Olanda oferã un mediu
favorabil pentru desfãºurarea studiilor. 

Studenþii internaþionali au oportunitatea
sã aleagã între universitãþi de cercetare ºi
universitãþi de ºtiinþe aplicate, în funcþie de
interesele lor. Majoritatea universitãþilor din
Olanda percep o taxã de ºcolarizare de 1835
EUR/an, care poate sã fie acoperitã printr-un
împrumut guvernamental (fãrã dobândã), de
care pot sã beneficieze ºi românii, în calitate
de cetãþeni ai Uniunii Europene. Împrumutul
urmeazã sã fie rambursat la 2 ani dupã
terminarea studiilor, în rate lunare. În plus,
statul olandez încurajeazã studenþii sã se
angajeze din timpul facultãþii oferind astfel
posibilitatea obþinerii unei burse (pânã la 500
EUR/lunar) dacã dovedesc cã lucreazã legal,
în regim part-time.

Din portofoliul IEC - International
Education Center Romania fac parte reputate
universitãþi precum Fontys University of
Applied Sciences, Hanze University of

Applied Sciences, Hotelschool The Hague,
Leiden University, Stenden University of
Applied Sciences,  The Hague University of
Applied Sciences, Tilburg, University of
Amsterdam, VHL University of Applied
Sciences, Wageningen University etc. cu
variate programe de licenþã ºi master. De
asemenea, aplicanþii care nu deþin un
certificat de limba englezã, pot susþine un
test de limbã prin intermediul IEC.
Testimoniale ºi mai multe infomaþii pe
www.studyinholland.ro. 

Pentru primul pas de aplicare la unul din
programele oferite de universitãþile
olandeze, viitorii studenþi trebuie sã trimitã o
solicitare la info@iec.ro, în urma cãreia vor
fi preluaþi de cãtre un consilier care le va
oferi tot sprijinul necesar în realizarea
dosarului ºi trimiterea aplicaþiei la
universitate.

IEC - International Education Center
Romania este o organizaþie cu experienþã de
peste 10 ani în consultanþã educaþionalã,
abilitatã sã îi sprijine pe studenþii români pe
tot parcursul procedurii de aplicare. Facem
parte din grupul EDvisory Education ºi
suntem membri EAIE – European
Association for International Education ºi
NAFSA – Association of International
Educators.  

La 27 noiembrie 2013, Ambasada
României a oferit membrilor comunitãþii
de români o recepþie, prilej cu care, dupã
intonarea imnurilor celor douã state, a
fost rostit discursul Ambasadorului
României în Regatul Þãrilor de Jos, Irina
Comaroschi, dedicat aniversãrii, la 1

decembrie, a Zilei Naþionale a României.
La 28 noiembrie 2013, la sediul vechi

al Primriei din Wassenaar (fosta reºedinþã
a Prinþului Frederik, în secolul al XIX-
lea), Ambasada României în Regatul
Þãrilor de Jos a organizat, în colaborare
cu platforma oamenilor de afaceri

olandezi ºi români, Dutch-Romanian
Network, seminarul economic
“Romanian Business Day”, urmat de un
concert ºi o recepþie.

Concertul, realizat cu sprijinul
Institutului Cultural Român de la
Bruxelles, a fost susþinut de Teodora
Enache ºi formaþia sa de jazz, care au
interpretat melodii din repertoriul
internaþional de jazz ºi al cântãreþei
Mariei Tãnase, de la a cãrei naºtere se
împlinesc 100 de ani. Evenimentul
muzical dedicat celebrãrii Zilei Naþionale
a României a fost însoþit ºi de lansarea de
cãtre Teodora Enache, a albumului
Rãdãcini III intitulat Looking in the
Mirror. 

Cele douã evenimente s-au bucurat de
participarea unui numãr mare de
personalitãþi ale vieþii politice, economice
ºi culturale olandeze, a reprezentanþilor
Casei Regale ºi ai organizaþiilor
internaþionale cu sediul la Haga, membri
ai corpului diplomatic acreditat la Haga.

AMBASADA ROMÂNIEI
în Regatul Þãrilor de Jos

S-a dat startul la
înscrieri pentru
universitãþile

olandeze!

Sãrbãtorirea Zilei
Naþionale a României

Ambasada României în Regatul Þãrilor de Jos a sãrbãtorit Ziua Naþionalã a
României printr-o serie de evenimente aniversare dedicate comunitãþii de

români, autoritãþilor din statul de reºedinþã ºi altor personalitãþi din societatea
olandezã ºi comunitatea internaþionalã din Regatul Þãrile de Jos.
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(1) Ioana CHIRIÞÃ

GP: Doamnã Ioana Chiriþã, aþi depus mult su-
flet în proiectul CVO ºi iatã cã a apãrut mulþu-
mirea. Pentru eforturile dumneavoastrã, pentru
bucuria de azi, aº dori ca cititorii revistei „Cu-
rentul Internaþional“ sã vã cunoascã. Unde v-
aþi nãscut, aþi copilãrit ºi care este cea mai fru-
moasã amintire pe care o pãstraþi din acea
vreme? 
IC: M-am nãscut într-un micuþ sat, pierdut la

marginea oraºului Buzãu, între patru pãduri dintre
care, pe vremea copilãriei mele, numai trei mai
rãmãseserã în picioare pentru a da adãpost lupilor pe
timpul iernii (ºi, Doamne, ce grele, dar ce minunate
erau iernile de atunci!): Pãdurea Frasinu, Pãdurea
Spãtarului ºi Pãdurea Maxenu. Am venit pe lume în
prima zi a lunii octombrie anul de graþie 1960, într-o
toamnã târzie ºi, repeta mama de nenumãrate ori,
toamna nu a fost niciodatã mai frumoasã. Pãstrez, în
adâncul sufletului, multe amintiri frumoase din
vremea minunatã a copilãriei. Aº zice chiar cã sufletul
îmi este plin de aceste amintiri venite din cea mai purã
perioadã a existenþei mele. Dar cel mai mult gândul
mã duce la ploile de varã, momentele de vijelie când
cerurile se deslãnþuiau, iar noi, copiii satului, singuri
acasã în vreme ce ai noºtri pãrinþi se îngrijeau de
pâinea cea de toate zilele, ne ascundeam prin toate
ungherele mai ales de frica trãsnetului. Când totul se
liniºtea ieºeam pe uliþã, iar a simþi mirosul uliþei, al
grãdinilor, al satului, dupã ploaie, este o experienþã
unicã. În lumea modernã, 100% betonatã, homo
sapiens nici nu bãnuieºte câte plãceri îi sunt refuzate.
Prin ºanþurile pline de apã, ne bãlãceam fãrã frica de
a ne rãni, strigam, cântam, râdeam… Acesta era raiul
pe pãmânt. Cu patru ani înainte de naºterea mea,
pãrinþii mi-au adus pe lume o sorã. Ca ?i mine,
învãþãtoare de profesie, ºtiu cã ºi-a fãcut ºi îºi face
meseria cu o mare pasiune ºi cu o dragoste pentru
copii neþãrmuritã. Mama îºi petrece bãtrâneþea în satul
nostru ºi în casa pe care a construit-o în tinereþe, în
primii ani grei ai colectivizãrii. Tata, odihneascã-se în
pace, s-a întors acolo de unde venim toþi, acum
aproape 17 ani. Colectivizarea ºi toate evenimentele
istorice, politice petrecute dupã al doilea rãzboi au
schimbat radical viaþa materialã a tatãlui meu ºi mai
ales viaþa spiritualã. Dar ce poþi face împotriva
destinului istoric când ajungi de la cel mai bogat din
sat în sapã de lemn? Tata a vorbit foarte puþin despre
lucrurile petrecute. Ca sã ne protejeze… A suferit în
tãcere, iar destinul lui este destinul multor români.
Pãrinþilor mei le mulþumesc din suflet pentru valorile
primite de acasã: cinstea ºi altruismul.

GP: Ce studii aþi fãcut, când, unde ºi ce ne puteþi
spune din acea perioadã?
IC: Dupã ºcoala de opt clase - patru în satul meu,

patru în satul vecin, am intrat prin examen de
admitere (9 eram înscriºi pe un loc!) la Liceul
Pedagogic „Spiru C.Haret” din Buzãu, pe care l-am
absolvit cu media 9 în 1979. Dacã astãzi se poate
spune în jurul meu cã am anumite calitãþi profesionale
ºi personale, se datoreazã în mare parte anilor din
liceu ºi muncii neobosite a dascãlilor mei, profesori
cu o minunatã experienþã personalã ºi de viaþã. Am
lucrat în toate ºcolile de pe teritoriul comunei
Brãdeanu în calitate de „tovarãºa profesoarã”.
Specialitatea...? eram (ca multe cadre didactice din
generatia mea ºi obligaþi sã supravieþuim în anii grei)
omul (femeia) – orchestrã. ªi mi-am fãcut meseria,
datoria, cu o mare pasiune ºi am pus suflet în tot ce am
fãcut. Un gând drag tuturor celor care, acum la vârsta
maturitãþii, între anii 1979 ºi 1990 au ocupat undeva,
într-o clasã, un loc într-o bancã ºi au trãit alãturi de
mine momente plãcute fie cã era la o orã de muzicã,
francezã, desen, fizicã, latinã, educaþie fizicã,
românã... Tuturor generaþiilor care mi-au trecut prin

mânã, mai ales celor care le-am fost dirigintã, le-am
dãruit o parte din sufletul meu. Doamne, ce n-aº da
sã-i revãd!

GP: Când aþi decis sã plecaþi din þarã ºi care a
fost motivul principal?
IC: Cred cã decizia de a pleca din þarã am luat-o

în ziua de 29 ianuarie 1990, când l-am vãzut pentru
prima oarã pe actualul soþ (da, dragostea la prima
vedere existã ºi este un lucru nepreþuit!) - eram pe-
atunci învãþãtoare în satul pe care ei, belgienii
flamanzi, au venit sã-l ajute, ºi le-am servit de
interpret. Destinul s-a ocupat de rest.

GP: Cum a fost impactul cu o altã þarã, o altfel
de limbã, alþi oameni cu obiceiuri ºi tradiþie
diferite?
IC: Am pãrãsit definitiv þara pe 20 august 1993.

Trei ani le-am cântãrit pe toate, trei ani în care m-am
întrebat în fiecare zi ce-mi va aduce viitorul. ªi
rãspunsul a fost aºa cum mi-l imaginam atunci: voi
primi un cadou minunat, ºansa de a trãi a doua oarã,
un cadou care deºi vine de la flamanzi, mã va face sã
mã gândesc la greci („Timeo Danaos et dona
ferentes”). Trãiesc a doua oarã – sã mã explic - o cu
totul altã societate, la început total strãinã mie, care
trãisem mai ales în lumea autorilor clasici, iar
realitatea mã arunca de la stânga la dreapta ºi de sus
în jos, alþi oameni, flamanzii sunt de origine
germanicã, deci, în ochii mei care a vãzut multe
priviri, foarte reci, distanþi, altã limbã. M-am nãscut a
doua oarã ºi mi-am reconstruit viaþa nu de la zero ci
de la minus 20; de la fundaþie ºi pânã la ultima bucatã
a hornului de pe casã, am luat în mânã fiecare
cãrãmidã cu dragoste, curaj, cu voinþã, am întors-o pe
toate pãrþile, am analizat-o, pipãit-o, mirosit-o,
curãþat-o, i-am cãutat un loc unde am încercat s-o
stabilesc cu ciment – uneori s-a aºezat bine, uneori a
cãzut, alteori a dispãrut fãrã urmã, uneori i-am zâmbit,
sau am udat-o cu lacrimi dulci-amare, am ocãrât-o...
Privesc în urmã ºi sunt mulþumitã de ce am realizat –
a doua mea viaþa este, în esenþã, împlinitã: copiii,
profesia, prietenii, pasiunile în timpul liber, acestea
sunt cãrãmizile reuºitei mele. Vorbesc de reuºita unui
om de rând, aºa cum de altfel îmi place sã cred cã
sunt. Spun cu inima deschisã: dupã 20 de ani ( Dumas
ºtia de ce alege anumite numere!) mã simt aici ca
acasã. Înþelegeþi diferenþa? Mã simt ca acasã, nu
acasã, cãci þara mea, limba dulce de acolo, toþi cei care
au fãcut parte din viaþa mea anterioarã îmi lipsesc în
fiecare zi; dorul de acasã este cealaltã faþã a cadoului. 

GP: Ce hobby-uri aveþi ºi câte dintre acestea le
puteþi pune în practicã? În „Curentul Interna-
þional“, au apãrut mai multe traduceri dupã
scriitori celebri. Este ºi acesta un hobby, de a citi
literaturã internaþionalã ºi a traduce în limba
românã?
IC: Toate pasiunile mele se învârtesc în jurul

cuvântului în a cãrui putere  (constructivã sau
nimicitoare!) am crezut ºi cred încã. Cititul este pentru
mine ca aerul. Munca de traducãtor este o activitate
solitarã de care am nevoie, ca un fel de terapie. Deºi
ºtiu cã ideal este sã-i poþi citi pe marii scriitori în
original (personal citesc cu uºurinþã în francezã,
olandezã, spaniolã ºi ce n-aº da sã-l citesc pe Esenin
în rusã!), mi se pare un joc fascinant ºi excitant sã poþi
face o bucurie celor care iubesc lectura, prin a le oferi
variante originale ale unor opere ºi autori cunoscuþi.
Ador plimbãrile pe soare, prin ploaie, pe zãpada atât
de rarã în Belgia, convorbirile literare, muzeele de artã
ºi, Domnul fie lãudat, le pot pune pe toate în practicã.
Alte cãrãmizi care mi-au trecut prin mânã, le-am
ºlefuit, uscat, aranjat iar acum culeg fructele gustoase.
Dar, Doamne, câtã energie, ani, lacrimi, nervi nu am
cheltuit mai întâi. Meºterul Manole mi-a fost pildã
deseori – nimic nu se poate fãrã sacrificiu.

GP: Cum este omul Ioana Chiriþã? 
IC: Sunt soþie, mamã - am doi copii minunaþi,

fetiþa (pentru mine e încã fetiþa mea) are 27 de ani, iar
bãieþelul are 18 ani - familia este foarte importantã
pentru mine. Omul Ioana Chiriþã are un suflet de copil
poet...

GP: În timpul liber, atât cât existã el, ce obiºnuþi
sã faceþi? Ce fel de cãrþi citiþi? Ca reflecþie în ce
priveºte viaþa, aveþi un citat preferat? 
IC: Citesc, scriu, dezleg cuvinte încruciºate, fac

plimbãri, fac câte un dulce, deºi sunt o bucãtãreasã tare
nepriceputã, stau la un pahar de vorbã în jurul unei
cafele ºi toate dialogurile mã îmbogãþesc cu ceva.
Citesc tot ce-mi cade în mânã, dar prima mea dragoste
a fost ºi rãmâne literatura francezã. Viaþa mea e plinã
de citate cãci de pe la vârsta de 10, 11 ani le-am
colecþionat. Le scriam prin jurnale intime sau
carneþele. Cel mai mult îmi place sã o parafrazez pe
Cella Serghi ºi mãrturisesc cã am purtat ºi port cu
dragoste aceastã dulce povarã, viaþa.

GP: Cum este sãnãtatea dumneavoastrã?
Credeþi în Dumnezeu? Cât de des vã rugaþi?
IC: Mulþumesc lui Dumnezeu, mã simt ca la 20

de ani. ªi pentru cã veni vorba de Dumnezeu... Relaþia
mea cu Cel de Sus a cunoscut în neliniºtea liniºtitei
mele existenþe, aºa cum ar spune iubitorii limbii lui
Shakespeare, ’ups and downs’, iar cei care mi-au ie?it
în cale, pe la rãscruci, au avut ºi ei rolul lor... Când m-
am apropiat de vârsta respectabilã de 50 ani, nu ºtiu de
ce, am simþit cã m-am întors la El ca în anii buni. Îi
vorbesc acum în fiecare zi, ºtiu cã mã aude, m-a
reprimit fãrã sã mã certe prea tare, m-a ajutat mult în
ultimii ani. Doamne, slãvit fie numele tãu! Cum am
putut crede cã omul înseamnã ceva fãrã tine?

GP: Aveþi o mare dragoste pentru limba noastrã
ºi prima promisiune pe care v-aþi fãcut-o când aþi
ajuns în Belgia, a fost sã „aduceþi” limba
românã acolo, unde trãiþi. Pentru acest lucru, aþi
muncit enorm dar iatã, aþi reuºit un lucru atât de
mãreþ. Scopul acestui interviu este de a face
cunoscut cã românismul devine mult mai
puternic atunci când eºti departe de origini iar
acest lucru declanºeazã în noi dorinþe mãreþe ºi
o viziune mult mai clarã. Vã rog, vorbiþi-ne
despre cum aþi ajuns la oficierea limbii române
ca limbã de studiu pentru adulþi, în Belgia.
IC: Primul impact a fost limba ºi Doamne, ce dor

îmi era de limba mea maternã. Ca sã-mi mai potolesc
dorul, am continuat ce începusem în þara mea natalã -
sã o fac pe translatoarea. În felul acesta am aflat cât de
legaþi sunt flamanzii de România - prietenii, cãsãtorii,
ajutoare, proiecte pe toate planurile, turism, înfieri,
studii, codul penal românesc are la bazã pe cel
Belgian, saºii veneau ºi din Flandra. Setea mea de
cunoaºtere m-a fãcut sã descopãr învãþãmântul pentru
adulþi excelent organizat aici în Flandra (au o lungã
experienþã ºi au înþeles cã nu se poate altfel într-o

societate care evolueazã pe toate planurile cu viteza
luminii, decât sã te ”reciclezi” permanent. Un loc
foarte important îl ocupã în aceste instituþii limbile, de
la englezã la greacã ºi de la chinezã la danezã (trebuie
sã mãrturisesc cã flamanzii sunt dornici de a învãþa
limbi la toate vârstele). Când am avut pentru prima
oarã în mânã o foaie volantã (un flyer) pe care era o
listã a limbilor ce se predau în învãþãmântul pentru
adulþi, primul meu gând a fost: „Jur cu mâna pe inimã,
în numele dragostei pentru locurile în care m-am
nãscut ºi al dorului care mã mistuie în fiecare zi, cã,
într-un viitor mai apropiat sau mai îndepãrtat, limba lui
Eminescu va sta în aceasta listã!”. Am bãtut la multe
uºi, am vorbit cu multe persoane unii zâmbeau, alþii
pãreau sã creadã cã e o idee bunã. În 2003 mi-am luat
inima în dinþi ºi am vorbit cu domnul director  Stany
Meskens. Am fost dezamãgitã. M-am împrietenit
(voia lui Dumnezeu!) cu inspectorul general ºi l-am
bãtut la cap de multe ori despre cum sã aduc româna
pe „lista cu pricina”. În 2007 împreunã cu Stany
Meskens am organizat un modul gratis (10-15 ore de
limba românã); scopul – reclamã, sã luãm puþin pulsul
situaþiei… În primãvara lui 2008 domnul Stany
Meskens, a decis sã organizeze cursul semi-oficial ºi
mi-a arãtat noul flyer unde se putea citi clar ºi sãrea în
ochi (am flyerul!) „Nou ºi unic în Flandra, cursul de
limba românã”. Jurasem cã româna va fi pe listã, ºi
era! Lupta nu se terminase încã, dimpotrivã: reclamã,
materiale, studenþii care mai de care cu cererile lor, cu
pretenþiile lor, planuri de învãþãmânt, dosare peste
dosare, aprobãri peste aprobãri, probleme cu plata

profesorului. În iarna lui 2013 am depus dosarul ºi pe
17 mai 2013 guvernul flamand a ºtiut cã limba românã
are dreptul ºi cinstea de a fi „pe lista roz”. Din
eforturilor mele cu sprijinul domnului Stany, ºcolile
din Antwerpen ºi Leuven au primit dreptul de a trece
în programa ºcolarã ºi limba românã. Nimeni nu-ºi
imagineazã câte lacrimi, câtã muncã, stres, umiliri,
rugãminþi au fost necesare pentru ceea ce am realizat.
Este un pas nesemnificativ poate pentru mulþi, dar
numai eu cunosc preþul…

GP: Aveþi ºi alte proiecte pentru viitor? Care
sunt acestea?
IC: Am multe proiecte de viitor; mã voi limita la

patru deocamdatã - voi mai avea ocazia de a fi în CI -
cele douã iniþiale ale ziarului sunt ºi ele predestinate
cãci iniþialele mele sunt C(hiriþã) I(oana): Posed un
document foarte important (un roman) editat în Franþa
la 1874 legat de Balada Mioriþa, carte pe care aº dori
sã o dãruiesc Academiei Române, într-un cadru festiv
ºi în cadrul unui eveniment mai amplu dedicat limbii
ºi scrisului românesc. Mã voi prezenta acolo cu o
delagaþie flamandã: ei trebuie sã ºtie ce minunate
aºezãminte de culturã avem ºi bogatã literaturã demnã
de valorile universale. Sã pregãtesc ºi sã editez
împreunã cu o universitate din România ºi
colaboratori belgieni, un manual modern de învãþare a
limbii române ca limbã strãinã în învãþãmântul pentru
adulþi din Occident, nu numai din Belgia. Sã aduc
limba românã, cea mai fidelã imagine a limbii latine,
ca obiect la alegere în universitãþile din Belgia,
facultãþile de limbi romanice. Sã realizez  împreunã cu
ºcoala la care lucrez un schimb de experienþã cu o
instituþie similarã din România, chiar dacã noi avem
puþinã tradiþie sau, sigur, o alta. Sistemul de
învãþãmânt pentru adulþi este aici foarte bine organizat.
Toate acestea cer timp, energie (eu nu economisesc
nimic!), dar mai ales buni, talentaþi, inimoºi
colaboratori. Contactaþi-mã!!! Orice idee, sfat, sprijin
sunt bine venite.

GP: Ce pãrere aveþi despre presa scrisã de
români, pentru românii stabiliþi în alte þãri ale
lumii? Cum gãsiþi editorialul „Curentul
Internaþional”? 
IC: Pentru mine tot ce înseamnã ‚acasã’ îmi

încãlzeºte sufletul. Bineînþeles cã nu citesc tot, dar în
„Curentul Internaþional“ am gãsit atât de multe lucruri
minunate despre oameni, locuri, poezie... De fiecare
datã deschid cu emoþie sã vãd ce mai este nou, din care
colþ al lumii se primesc reacþii, iar sentimentul, cã noi
românii oriunde am fi, rãmânem apropiaþi prin cuget ºi
simþiri, este ceva ce meritã trãit, alimentat, apreciat.

Va urma în numãrul urmãtor interviul cu
domnul Stany Meskens

***
Mulþumim Ioanei Chiriþã, domnului Stany

Meskens ºi nu în ultimul rând, Ambasadorului
României, domnul ªtefan Tinca care a avut un rol
important în deschiderea oficialã a primului curs de
Limba Românã în Belgia.

Gabriela PETCU
redactor ºef al revistei „Curentul

Internaþional“

Nou ºi unic în Flandra – Cursul de Limba Românã. Ioana Chiriþã duce românismul în Belgia
- INTERVIURI CU IOANA CHIRIÞÃ, STANY MESKENS ªI CU AMBASADORUL ROMÂNIEI ÎN BELGIA – ªTEFAN TINCA -

Toamna aceasta a fost bogatã în Flandra. Roadele sunt româneºti ºi de naturã educaþionalã iar
culesul extrem de sugestiv, ne înnobileazã þara. Data de 25 septembrie 2013 rãmâne în istoria

Centrul de învãþãmânt pentru adulþi (CVO), ca fiind prima zi în care limba românã a fost  predatã
oficial în Belgia. Ioana Chiriþã, o româncã plinã de entuziasm ºi iubire pentru limba noastrã, a trudit
ani de zile sperând cã într-o zi va aduce cu ea în þinuturile flamande, o parte din patrie. ªi a reuºit. În

proiectul „Limba Românã obiect de studiu pentru adulþi în Belgia” s-a implicat ºi domnul Stany
Meskens directorul CVO Handelsschool Aalst, iar deschiderea oficialã a anului ºcolar, a fost fãcutã
de Ambasadorul României în Belgia, domnul ªtefan Tinca. La acest eveniment au mai participat:
preºedintele consiliului de conducere, dl. Marc Cottyn, consilieri comunali ºi oameni politici, repre-

zentanþi ai organizaþiilor care colaboreazã cu România (ADR ºi diferite comitete), profesori, studenþi
ºi foºti studenþi, români aflaþi în acel moment în Belgia, români stabiliþi în Belgia, simpatizanþi
(români ºi flamanzi), reprezentanþi ai elevilor de la liceul aferent, care s-au ocupat de protocol.

C M Y K



Asociaþia Partenerilor Diplomaþilor
Români - APDR, afiliatã Ministerului
Afacerilor Externe ºi membrã a European
Union Foreign Affairs Spouses
Association, în parteneriat cu Asociaþia
“Craiova Capitala Europeanã 2021, Clubul
Lions Atheneum ºi Centrul Cultural “Casa
Artelor”, sub Înaltul Patronaj al
Ministerului Afacerilor Externe, a
organizat  la Ateneul Român din Bucureºti,
evenimentul “România de Mâine -Micii
ambasadori ai culturii româneºti”, concert
încadrat în sãptãmâna acþiunilor MAE
dedicate sãrbãtoririi Zilei Naþionale a

României, sprijin pentru Craiova, pentru a
deveni Capitala Culturalã Europeanã în
2021 ºi promovare externã a valorilor
culturale româneºti. Evenimentul, aflat la a
ºaptea ediþie a acþiunilor diplomatice,  a
avut ca scop promovarea imaginii
româneºti generale ºi cu deosebire a
culturii autohtone, organizate anual,
începând din 2008, de Asociaþia
Partenerilor Diplomaþilor Români. La
acest eveniment, Filarmonica “Oltenia”
Craiova a susþinut un concert la Ateneul
Român. Fideli de 5 ediþii conceptului ºi
modalitãþii asociaþiei de promovare a

imaginii României în lume, maestrul
Tudor Gheorghe ºi orchestra “Nova”
condusã de dl. Marius Hristescu ºi
regizoarea Alice Baru  au fost, ºi de aceastã
datã, pilonii artistici ai evenimentului.
Copiii selectaþi sã primeascã diploma de
“Mici ambasadori ai culturii româneºti”
din partea Asociaþiei Partenerilor
Diplomaþilor Români ºi bursa de 2000
euro din partea sponsorilor ºi partenerilor
evenimentului au  performat demonstrativ.
“Din recunoºtinþã ºi curtoazie diplomaticã,
anul acesta, am oferit o bursã “Micii
ambasadori ai culturii româneºti” ºi unui
copil din Muntenegru., a spus Luminiþa
Fãtu, preºedinta  APDR, anfitrioana
evenimentului cultural. (...) Am oferit
spaþiu ºi sprijin de promovare unor
valoroºi artiºti craioveni care au

demonstrat, cã cel putin din acest punct de
vedere, capitala Olteniei, Craiova poate
deveni, pe drept ºi Capitala Europeanã în
2021. Acest demers s-a concretizat într-un
puternic parteneriat  APDR - Asociaþia
“Craiova Capitalã Europeanã 2021”,
condusã cu eficienþã de domnul Vlad
Drãgulescu, al cãrui aport  în strategia
artisticã ºi financiarã a acestui spectacol a
fost semnificativ”,  a menþionat, în
discursul sãu, Luminiþa Fãtu, preºedinta
APDR. La eveniment, alãturi de numeroºi
bucureºteni, au mai  participat: prim-
ministru Victor Ponta, preºedintele
Senatului, Crin Antonescu, ambasadori
strãini acreditaþi la Bucureºti, numeroase
personalitãþi din mediul cultural 

Elena Chiriþã
UZPR
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România de Mâine

Uneori e obositor sã vorbeºti despre
femei. La început de an...sã auzi femei
vorbind despre femei... mai ales cã unele o
fac în mod agresiv ºi abuziv. ªi totuºi...avem
femei celebre! Ministrul Dezvoltãrii, Elena
Udrea, a propus ca pe mãcar una dintre
bancnotele româneºti sã existe chipul unei
femei. De acord...dar care? 

Ca sã nu cumva sã ne trezim cã suntem
reprezentate de cine ºtie ce Piþi vreau sã vã
fac niºte propuneri. Ce-aþi zice de...Sarmiza
Bilcescu, prima femeie doctor în Drept din
lume? S-a întâmplat pe la 1890, iar doamna
chiar a avut ca tezã de doctorat o teorie a
feminismului. Aþi auzit de Elena Caragiani-
Stoenescu, prima femeie aviator din
România? Licenþiatã în ºtiinþe juridice a fost
prima înscrisã la ?coala de pilotaj. Sigur cã în
România nu a putut fi brevetatã, aºa cã ºi-a
obþinut diploma în Franþa, la 27 de ani. Între
1917 ºi 1929 profeseazã ca ziarist în SUA,
Mexic, Africa. Poate o preferaþi pe Elena
Vãcãrescu, laureatã a Academiei
Franceze...ºi, din 1925, într-un final...ºi
membru de onoare al Academiei Române?
Elisa Leonida Zamfirescu...este prima
femeie inginer din Europa. Cum la noi nu
fusese admisã...a devenit inginer, în 1909, în
Germania. Elisabeta Rizea este eroina
Rezistenþei, fiind condamnatã la muncã
silnicã de cãtre comuniºti. Ella Negruzzi a
fost prima femeie avocat din România ºi
Estul Europei. Cea mai frumoasã a fost,
totuºi, Elvira Popescu. Elvira a fost o vedetã
a scenei ºi a micului ecran. Remarcatã la
Paris, ea a jucat alãturi de: Claudia
Cardinale, Jean Marais, Alain Delon ºi
Orson Welles. Avem de unde alege! 

Sã le adãugãm pe: Florica Bagdasar,

prima femeie ministru a României (1946),
Hariclea Darclee, soprana admiratã de Verdi,
Maria Crutarida Crãtunescu, prima femeie
medic a þãrii, Maria Rosetti, prima femeie
ziarist, Marina ?tirbei, regina Aviaþiei
Române. Marina este prima ºi singura
femeie pilot militar. Ce ziceþi de Smaranda
Brãescu, prima femeie paraºutist din
România? Smaranda a bãtut toate recordurile
în SUA, inclusiv recordul la paraºutism
masculin (7233m!). Este, de altfel ºi prima
europeanã brevetatã în SUA. 

Femeile au fost ºi sunt peste tot, chiar ºi
la Polul Nord, prin exploratoarea Smaranda
Gheorghiu. ªtiaþi cã Sofia Ionescu este prima
femeie neurochirurg din lume sau cã Virginia
Andreescu Haret prima femeie arhitect de pe
glob? Sigur n-aþi auzit de Alexandra Nichita,
denumitã ºi micuþa Picasso, care a avut
prima expoziþie la 8 ani. Cea mai faimoasã
româncã este însã....Nadia, care, în 1976, a
obþinut prima notã de 10 din istoria Jocurilor
Olimpice. ªi ca sã încheiem aceastã lungã ºi
frumoasã listã a celor mai celebre femei din
România (desigur, fãrã Daniela Crudu ºi
Blonda lui Bote, cã la faza asta suntem!)... nu
trebuie sã o uitãm pe Angela Gheorghiu,
celebrã cântãreaþã de operã, actualmente
solista Operei Regale din Londra. 

ªi totuºi, nu întâmplãtor...am lãsat-o
ultima-ultima pe Ana Aslan. În 1951
devenea primul director al singurului Institut
de Gerontologie din lume! Printre pacienþii
Anei...Pablo Neruda, Salvador Dali, Charlie
Chaplin, Aristotel Onassis, Charles de
Gaulle, Marlene Dietrich...Ana Aslan
contribuia la bugetul statului cu 17 milioane
de dolari anual! Vorbim, desigur, de
vremurile bune, adicã atunci când

guvernanþii se gândeau cã trebuie sã aducem
ºi încasãri statului, nu doar sã tãiem salarii ºi
pensii.  Vorbim de vremuri când se fãcea
diferenþa între investiþie ºi cheltuire a banilor,
în sensul cã învestiþia îþi aduce un venit, banii
se întorc la buget, adicã lucruri simple.
România anului 2012 are un buget de
cheltuieli...care greºit este numit buget de
investiþii. Veþi spune cã nici atunci când
Institutul Ana Aslan producea... nu ne-am
bucurat de beneficii ºi da, este aºa. Poate cã
a venit timpul sã o facem! Am pentru voi
niºte veºti...câteva bune ºi mult mai multe
rele. Veºtile bune sunt cã Institutul
funcþioneazã la capacitate maximã, iar
pacienþii români au prioritate!  Veºtile rele
sunt cã timpul de aºteptare pe listã este de
câteva luni, cã pacienþii români plãtesc 30 de
RON pe zi, în timp ce strãinii (care nu mai au
loc!) ar plãti 80 ºi faptul cã, deºi se doreºte
extinderea, construirea a cel puþin încã unui
pavilion...acest lucru nu se poate face în
România. E imposibil! ?tiþi de ce? Ca de
obicei motivul e stupid...ºi atât de tipic
românesc. Terenul de alãturi aparþine unui alt
minister decât celui al Sãnãtãþii, deci e
nevoie de o semnãturã ºi....nu se poate! 

Problema cu chipul unei românce pe
banii româneºti cred cã am rezolvat-o. V-am
dat o listã lungã...Avem de unde alege. Cu
semnãtura ºi birocraþia ce facem, mai ales cã
exact ministrul Dezvoltãrii, cel mai frumos
ministru al Cabinetului Boc ( al oricâtelea!),
Elena Udrea, se pare cã nu se poate ridica la
înãlþimea predecesoarelor noastre. ªi dacã
politica se face pe tocuri sau nu...ãsta e alt
subiect, cert este cã avem într-adevãr nevoie
de înãlþime ºi viziune. 

Ioana Diaconu

Pe tocuri... sau nu?

Prim-ministrul
Victor Ponta  ºi

preºedinta APDR,
Luminiþa Fãtu

Artistul fotograf
Robert Barth

expune la Iaºi
Pe 24 ianuarie va avea loc la Iaºi

vernisajul expoziþiei “Secvenþe Europene”
care reuneºte fotografii realizate de cãtre
artistul fotograf Robert Barth într-un amplu
periplu continental. Expoziþia este dedicatã
bogãþiei lingvistice europene ºi necesitãþii
pãstrãrii unei comuniuni culturale. “Am
onoarea ºi cinstea de a avea posibilitatea sã
expun un nou set de fotografii la Iaºi, în
unul din cele mai mari oraºe ale României,
dar mai ales, un puternic Centru European
al Culturii, în compania doamnei Gabriela
Cucinschi (picturã), domnilor Cristian
Topan (graficã-caricaturã) ºi Dan
Teodorescu (fotografie-reportaj), dar mai
ales a “mentorului” meu, domnul Eduard
Mattes, din Israel. Este o zi realmente
istoricã azi, din punct de vedere cultural,
dar ºi al istoriei României, este Ziua Unirii.
Pentru mine este un real motiv de a încerca,
prin fotografiile mele, realizate în Olanda,
Austria ºi Germania, sã aduc un „aer
istoric“ prin primele fotografii, iar apoi, sã
trecem prin „tunelul timpului“ pânã în
contemporaneitate”, a declarat Robert
Barth, artist fotograf nãscut în România,
dar stabilit la Passau, în Germania.
Expoziþia de la Iaºi este organizatã ºi cu
sprijinul revistei Sport Fan Club, condusã
de reputatul jurnalist sportiv Dan
Teodorescu.

http://curierul-iasi.ro
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Puþini ºtiu cã de câþiva ani buni, o mânã
de oameni cu inima mare din Nürnberg strâng
tot felul de lucruri folositoare pentru copii din
România. ªi anul trecut, domnul Hans Lodes
a adus din nou zâmbetul pe faþa copiilor
strãzii, organizând împreunã cu Adolf Gnad
ºi Parohia Orthodoxã din Nürnberg o
cãlãtorie în România cu pachete, pentru
Crãciun.  

Parohia Orthodoxã este în legãturã directã
cu un preot din Valea Scretzii, care are grijã
de copiii strãzii. Au adunat pachete cu diferite
alimente, mai bine de 300 de kg., praf de
spãlat, articole de toaletã, pe care le-au dus în
România cu douã maºini de transport de la
Firma Wedlich din Bayreuth ºi cu Firma
Schmetterling Reisen din Geschwand.  

Sâmbãtã 30.11.13. au plecat spre
România Adolf Gnad din Nürnberg Dieter

Brütting din Neu Geusmanns, Christopher
Brendel din Ottenhof ºi Markus Haberberger
din Büchenbach, sub conducerea lui Hans

Lodes din Hinterkleebach.  
Au trecut prin Austria ºi Ungaria,

ajungând în România  în
dimineaþa zilei de
1.Decembrie 2013, unde au
luat un mic dejun, apoi
urmându-ºi drumul mai
departe spre Sântana, unde
Hans Lodes este cunoscut ca
MOª NICOLAE de cei de la
Cãminul de bãtrâni ºi copii.
Nu era prima datã când
aceºtia îl aºteptau. ªtiindu-se
foarte bine cã EL este cel care
aduce întotdeauna buna
dispoziþie în ziua de Moº
Nicolae.  Ajunºi acolo,  s-au

bucurat de pâinea dãruitã de Brutãria din
Buchau, fiind ce-a mai bunã pâine pe care o

cunosc...  
Nu trebuie omis ºi ajutorul

necondiþionat a lui Rolli, acesta
fiind cel care îi ajutã cu
traducerea, pentru a înlesni astfel
comunicarea între pãrþi.  Copii

vecinilor aºteptau, de asemenea mici atenþii,
aºa cã, acestea nu au întârziat sã aparã. De
acolo s-a plecat la Cisintia pentru prima
înnoptare la soacra lui Adolf Gnad.  Cum nici
acolo nu au rãmas neobservaþi, a venit
Primarul localitãþii pentru a-i mulþumi lui
Hans Lodes pentru gesturile din ultimii ani

fãcute.
Urmãtoarea dimineaþã, în data de 2

Decembrie s-a plecat la ora 4,30 spre Valea
Scretzii, la o depãrtare de aproape 500 Km,
care se gãseºte la Sud-Estul Transilvaniei,
între Carpaþi.  Aici existã un preot care se
ocupã de copiii strãzii, într-un sat. S-a trecut
prin Sibiu, Braºov, prin munþi, unde nu a mai
reacþionat navigatorul ºi atunci doar Rolli i-a
mai putut ajuta pentru a gãsi drumul.  

Dupã 10 ore, s-a ajuns în sfârºit la
destinaþie. Acolo au fost descãrcate pachetele,
acompaniaþi fiind de bucuria copiilor care îi
înconjurau.  Dupã masã s-a umplut sala de
mese cu copii ºi pânã seara târziu au cântat
cântece frumoase ºi s-au bucurat de Moº
Nicolae.

Iatã cã sunt oameni MARI, care din
puþinul pe care îl au, ºtiu a bucura inimile ºi
sufletele copiilor. Nimic nu est evmai frumos
decât a-i vedea pe aceºtia cum se bucurã.

Pe aceastã cale, organizatorii mulþumesc
tuturor celor care au fost aproape, care i-au
susþinut ºi ajutat, donând din puþinul lor.

O traducere realizatã de Maria Croitoru

„Copiii ajutã copiii!” Un slogan care
an de an pleacã spre România!

Nu pot sã îmi explic de ce o mare
parte a publicului ce urmãreºte
emisiunile televizate manifestã o
sensibilitate aparte pentru ºtirile negative,
pentru evenimentele ºocante, care te
încarcã de neliniºte ºi anxietate. Presa
româneascã în mod special profitã de
aceastã slãbiciune psihologicã ºi îºi
agaseazã publicul cu ºtiri negative, cu
evenimente ºocante ºi distructive. În
acest context, nu este de mirare cã uneori
suntem neliniºtiþi fãrã sã ºtim de ce,
suntem îngrijoraþi, fãrã sã avem vreun
motiv anume. De unde rãsar aceste stãri?
Nu din senin, desigur! Presa abundã în
ºtiri referitoare la recesiunea economicã,
situaþia politicã din þarã este dezastruoasã
ºi este reflectatã în chip monstruos în
diverse emisiuni ºi talk-show-uri, unde
apar „specialiºti” care nu rezolvã situaþia,
ci creeazã panicã ºi emit tot felul de
concluzii. 

Pentru a scãpa de stresul provocat de

vizionarea emisiunilor cu ºtiri negative
avem la îndemânã mai multe soluþii.
Prima ar fi sã schimbam canalul TV ºi sã
ne uitãm la altã emisiune. A doua ar fi sã
ieºim în aer liber, sã ne plimbãm ºi sã
facem miºcare, chiar dacã afarã
temperatura a scãzut la -10 grade. A treia
alternativã ar fi refugiul într-o carte bunã.

Fiecare din noi apreciazã în mod
diferit o carte bunã! Apetitul pentru
lecturã diferã de la o persoanã la alta atât,
în privinþa genurilor lecturate, cât ºi în
privinþa cantitãþii volumelor citite într-o
anumitã perioadã de timp. În mod cert,
nu mai avem timp pentru lecturã aºa cum
se întâmpla în trecut. Interesul oamenilor
pentru cãrþi a scãzut. Acest fapt nu ne
împiedicã sã citim chiar ºi atunci când nu
avem suficient timp liber, dar intuim cã
un roman bun, poate reduce tensiunile
produse în viaþa cotidianã, poate elimina
îngrijorãrile provocate de ploaia de ºtiri
negative. Acesta este rolul biblioterapiei,

adicã a tratamentului prin lecturã. Ne
scapã de stres ºi griji! Alãturi de lecturã
existã multe alte metode de eliminare a
stresului. Nu voi insista asupra lor. Ceea
ce putem face este sã evadãm din viaþa de
zi cu zi, sã ne plimbãm sau pur ºi simplu
sã visãm cu ochii deschiºi þinând o carte
bunã în mânã sau depãnând poveºti
împreunã cu un prieten. 

Prietenia ne scapã ºi ea de griji. Când
ai un umãr pe care sã te sprijini, când
existã cineva care te ascultã cu interes ºi
empatie, grijile devin mai uºoare ºi
problemele îºi pierd din gravitate.

Ce vã propun acum la început de an?
Sã alungaþi stãrile de neliniºte ºi
îngrijorare apelând la lecturã, la prieteni
ºi la dragoste. Sau... Pur ºi simplu
alungaþi-le cu un zâmbet, cu speranþa în
viitor ºi cu o atitudine echilibratã ºi plinã
de înþelepciune faþã de neliniºtile din
trecut, prezent ori viitor.

Liliana Moldovan

Urioasa!

Sã alungãm grijile cu un zâmbet!

Massagetermine nach Vereinbarung
Montag bis Samstag

von 10:00 Uhr bis 21:00 Uhr
Wellnessbereich in Burghotel 

Lammsgasse 3, 90403 Nürnberg
Burghotel: 0049 911 238890

Mirela Lulay 0049 1525 705 63 42
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SUDOKU 

INTEGRAMÃ

Un poliþist opreºte la miezul nopþii
o maºinã care se deplasa in zig-zag. Se
apropie ºi vede ºoferul lovit, plin de
sânge, cu faþa tumefiatã ºi cu un cuþit
înfipt în gât:

- Auzi, mã, zice poliþistul, nu cumva
eºti bãut ?

Un faimos terapeut se aflã la o
emisiune la radio. Intrã un tip în direct
prin telefon ºi-l întreabã pe doctor:

- Domnule doctor, de ce vor oamenii
sã se cãsãtoreascã cu un partener virgin?

- Pentru a evita criticile.
- Cum sunt, dragã, noii tãi vecini?

- Dragã, sunt tare de treabã.
- Pãcat! Atunci hai sã vorbim de

altceva…
La recrutare, Bulã este întrebat:

- Ce meserie ai?
- Comediant.
- Comediant!? Ia aratã, mã, ce ºtii!?
Bulã iese pe uºã afarã la cei care

aºteptau ºi strigã:
- Puteþi pleca cu toþii acasa. Eu am

primit postul ãsta.

Îl întreabã profa pe Bulã:
- Mãi Buliºor, þi-ai învãþat tabla

înmulþirii?

La care Bulã îi spune:
- Mai am o strofã, doamnã

învãþãtoare!

- Iubi, pot sã te întreb ceva?
- Da dragã, întreabã-mã…
- Dacã eu într-o zi o sã fiu grasã ºi

urâtã, mã vei iubi ºi atunci?
- Hi, hi, hi…
- De ce râzi? Hai rãspunde ºi nu mai

râde!
- Pãi dupã cum vezi, încã mai sunt

aici…
O blondã se plânge unei prietene:

- Sotul a zis cã, nu-mi mai dã voie la
volan, pânã nu învãþ sã îngrop
motocicliºti.

Mama cãtre fatã:
- ªi tu ai fost în hainele astea la

discotecã?!
- Da!
- Mda, îmbracã-te si treci la culcare.

Costicã îl întreabã pe Miticã:
- Miticã de ce porþi verigheta pe mâna

cealaltã?
- Pentru cã m-am însurat cu femeia

greºitã…
Miticã se întâlneºte cu Costicã.

Costicã întreabã:
- Arãþi obosit! De ce?
- Muncã… muncã… muncã, de

dimineaþa pânã seara ºi asta în fiecare
zi…

- De când?
- Mâine încep…

BBAANNCCUURRII ,,     GGLLUUMMEE.. .. ..

La unitatea de rachete

De lângã un oraº, odatã,

Fãcu un general - Ionete -

O vizitã inopinatã.

Vorbim de-o unitate care

Era de vârf, cu toatã criza

ªi-n oastea noastrã, prin urmare,

Avea destul de mare miza...

Venind pe drum, de la intrare

Vãzu cã treaba merge prost:

Pe patul puºtii din dotare,

Dormea o santinelã-n post.

Vreo trei soldaþi, avâd alãturi

O sticlã goalã de rachiu,

Zãceau întinºi pe niºte pãturi,

În rest, pãrea cã e pustiu.

Simþi cã-ºi iese-ncet din fire,

Dar încã nu fãcu tam-tam;

Se-apropie de o clãdire,

Privind discret prin câte-un geam.

Vreo doi sergenþi, cu mutrã bleagã,

Scriau scrisori pe niºte file,

Alþi patru învãþau sã tragã...

"La þintele" civile,

Iar la depozitul de arme,

Simþind cã-ncepe iar sã ardã,

Gãsi un altul care doarme

Când trebuia sã stea de gardã.

Pe urmã, fãrã vreo surprizã,

Mai consemnã-n raport, aici,

Cã trei soldaþi, atenþi la mizã,

Jucau ºeptic pe gloanþe mici.

ªi-un ins, aproape cât un munte,

Cu faþã aiuristicã,

Punea grenadele pe frunte,

Fãcând echilibristicã.

ªi ca sã-ncheie cu flagrantul,

Mai vizitã - prin geam - PC-ul,

În care însuºi comandantul

Juca barbut cu SSC-ul.

De-acuma terminã ocolul

ªi luminat ºi dumirit,

Scoþând din tocul lui pistolul,

Dãdu alarma, în sfârºit.

Se prezentarã - supãraþi -

În opt minute jumãtate,

Cincizeci de mutre de soldaþi,

Având vestoane ºifonate.

Din efectivul de oºtire,

Mai ruginiþi sau mai recruþi,

Treizeci erau în învoire

Iar douãzeci erau pierduþi.

- Ce-i asta, comandant? E bine?

Aºa vã pregãtiþi de foc?

ªi dacã inamicul vine?

Vã face praf pe toþi, pe loc!

Acesta, cum simþea pe spate

Cã toate apele îl trec,

Strângând din buzele crispate,

Tãcea ºi înghiþea în sec.

- Trãiþi! În primul rând, e pace,

Fãcu, rânjind, soldatul Gelu,

Pe urmã, cum sã ne atace?

Pãi, n-avem scut la Deveselu?

FOLCLOR INTERNET-IST ROMÂNESC

ZZiiaarr  ddiissttrriibbuuiitt  îînn  AAuussttrriiaa,,  BBeellggiiaa  GGeerrmmaanniiaa  ººii  OOllaannddaa

C M Y K

Vizitã într-o unitate
militarã de vârf
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TALON DE CONCURS
Poþi câºtiga un abonament ANUAL la ziarul VOCEA TA dacã vei

rãspunde corect la urmãtoarea întrebare:

Întrebare:

În ce perioada se þine anul acesta
binecunoscutul Târg Bio Fach de la Nürnberg?

Rãspuns:
_______________________________________________

_______________________________________________

Nume__________________________________________; 

Prenume _______________________________________;

Adresa _________________________________________

Telefon ________________________________________;

34

Talonul va fi trimis pânã cel târziu ultima zi
a lunii în curs pe adresa redacþiei:

DACIA e.V., Petersauracher Straße 39, 90449 Nürnberg

Câºtigãtorul din
numãrul trecut este

AMALIA-ANDREEA
MIHNEA- BREMEN

Prãjiturã cu miere ºi migdale
Ingrediente:
- 500 g zahar
- 500ml apa
- 2 pliculeþe praf de copt
- 1 linguriþã cu scorþiºoarã
- migdale, alune fistic, seminþe de pin
- faina cat cuprinde (aproximativ 500 g)
- 1 linguriþã cu miere
- oþet, sare
Mod de preparare
Caramelizeazã zaharul pânã capãtã o culoare uºor

maronie. Ai grija sã nu se ardã, pentru cã devine amãrui.
Toarnã treptat apa ºi lasa pe foc panã se topeºte caramelul
ºi obþii un sirop de zahar. Opreºte focul ºi da la rãcorit.
Adãugã praful de copt stins în puþin oþet. Incorporeazã
treptat faina pânã obþii un aluat puþin mai gros decât cel de
chec. Presãrã un praf de scorþiºoarã, sare ºi câteva migdale
tocate. Toarnã compoziþia într-o forma unsa cu ulei sau
margarinã ºi tapeteazã cu fainã. Coace la cuptor 40-45 de
minute. Cu 20 de minute înainte de a opri focul, unge cu
miere diluatã cu putina apã. Presãrã deasupra restul de
migdale, alune ºi câteva seminþe de pin.

Poftã bunã!

REÞETA LUNII

Nucul, Juglans regia L., este un arbore
din familia Juglandaceae, rãspândit în zona
temperatã ºi mediteraneanã, atât ca florã
spontanã, cât ºi în culturi. Îºi are originea în
zona geograficã întinsã din Balcani spre
est, pânã în Himalaya ºi sud-vestul Chinei.
Cele mai mari pãduri se aflã în Kârgâzstan,
unde copacii se dezvoltã extensiv, în pãduri
aproape exclusiv de nuc, la altitudini de
1.000-2.000 m (Hemery 1998) - mai ales
la Arslanbob, în provincia Jalal-Abad.
Nucul a fost introdus în vestul ºi nordul
Europei din vremea romanilor sau mai
devreme, iar în cele douã Americi în
secolul 17. Zonele importante ale culturii
nucului cuprind Franþa, Serbia, Grecia,
Bulgaria ºi Romania (în Europa), China (în
Asia), California (în America de Nord) ºi
Chile în America de Sud. Mai recent,
cultura nucului s-a rãspândit pe scarã largã
ºi în alte regiuni: Noua Zeelandã ºi sud-
estul Australiei.

Descriere
Nucul este un arbore viguros, care

poate ajunge la 30 de metri înãlþime. Are
trunchiul gros ºi scoarþa netedã, argintiu-
cenuºie. Are crengi puternice, coroana
foarte largã ºi bogatã. Frunzele sunt mari,
compuse din 5-9 foliole eliptice, cu
margini întregi, glabre. Florile bãrbãteºti
sunt grupate în gamenþi masculi solitari sau
câte doi, cilindrici, multiflori. Florile
femelã sunt grupate câte 2 pânã la patru,
uneori solitare, sesile, purpurii. Înfloreºte
în luna mai. Fructul este drupã sfericã,
având o singurã sãmânþã, cu douã
cotiledoane mari, zbârcite, bogate în
untdelemn ºi numitã nucã. Se înmulþeºte
aproape numai prin sãmânþã, dar cu
destulã greutate. Spontan creºte sporadic în
pãduri de amestec, mai ales la deal, în
România, în special în Banat ºi Oltenia.
Cultivat, creºte în toate regiunile þãrii.

Utilizarea nucului
Nuca, fructul nucului, este unul din

fructele mult folosite de români. Ea apare

în alimentaþie, în nenumãrate forme ale
produselor româneºti: cozonaci, colaci,
plãcinte ºi alte produse de acelaºi tip, în
alimente rituale cum sunt coliva sau
mãcinicii, în anumite alimente de post
(sarmale de post ºi altele asemenea) etc. De
asemenea, miezul de nucã e folosit în unele
tratamente populare, mai ales din pricina
untdelemnului pe care îl conþine. Acest
untdelemn era folosit în vechime de
români, alãturi de untdelemnul de fag sau
jir, atunci când nu se putea folosi
untedemnul de mãsline.

Cojile de nucã, lemnoase, tari, sunt
folosite pentru confecþionarea de mici
jucãrii pentru copii - în special bãrcuþe, dar
nu numai - pentru realizarea unor piese de
mobilier ºi ornamente rustice. În trecut
erau folosite ºi pentru anumite pedepse
(statul pe coji de nucã).

Înveliºul gros, verde, se foloseºte atât
pentru unele tratamente, cât ºi pentru
obþinerea de pigment negru (colorant
negru), foarte rezistent, folosit pentru pãr,
textile naturale ºi altele asemenea.

Florile sunt folosite în popor, sub
formã de infuzie, ca tratament pentru
întãrirea ºi însãnãtoºirea pãrului ºi a pielii
capului. Lemnul de nuc este un lemn greu,
fin, închis la culoare, foarte rezistent,
preþios. Se foloseºte pentru mobilã de lux,
pentru piese de lux în ornamentaþii ºi
decorãri, pentru elemente speciale sau
ornamente în realizarea iahturilor de lux, în
confecþionarea de casete scumpe pentru
bijuterii º.a.m.d.

Utilizare farmaceuticã
Produsul poartã denumirea de

juglandis folium et pericarpium, ºi
reprezintã foliolele sau pericarpul fructelor
mature recoltate de la Juglans regia L..

Frunzele si pericarpul fructelor au
utilizãri terapeutice în medicina umanã ºi
veterinarã. Principiile active pe care le
conþin sunt rãspunzãtoare de acþiunile
bactericidã, bacteriostaticã, astringentã,
uºor hipotensivã, hipoglicemiantã,
calmantã, cicatrizantã, emolientã,

antitoxicã, antimitoticã, antisudoralã,
antieczematoasã ºi antireumatismalã.
Farmacodinamic principiile active
împiedicã înmulþirea bacteriilor, produc o
sîngerare a þesuturilor, capilarelor
sanguine, imprimã o acþiune homeostaticã
localã, au o acþiune uºor hipotensivã, scad
concentraþia de glucozã din sânge,
relaxeazã þesuturile ºi determinã scãderea
stãrilor inflamatorii, înlãturã toxinele din
organism, stimuleazã digestia prin
excitarea sucurilor gastrointestinale,
acþioneazã împotriva transpiraþiei, suprimã
diareea ºi înlãturã inflamaþiile acute ale
intestinului. Acþiunea cea mai importantã
este cea astringentã ºi amarotonicã cu
aplicaþii în tratamentul dispepsiilor ºi
inflamaþiilor catarale gastrointestinale.

Datoritã acestor efecte se întrebu-
inþeazã în tratamentul simptomatic al
manifestãrilor subiective de insuficienþã
venoasã (dureri de gambã, hemoroizi),
diarei uºoare, descuamãrile pruriginoase
ale capului (mãtraþã), afecþiuni dermato-
logice contra arsurilor superficiale ºi puþin
întinse (antipruriginos ºi antibacterian),
afecþiuni ale cavitãþii bucale ºi faringiene
(antialgic), cosmeticã la colorarea pãrului
(reacþioneazã cu grupele tiol -SH ale
cheratinei având efect tinctorial). Se
utilizeazã sub formã de infuzie, decoct,
tincturã sau chelaþi cu care se preparã
ºampoane ºi loþiuni capilare cu care se fac
aplicaþii locale. Pentru vindecarea rãcelii
ascunse, vara se recomandã plimbãri prin

livezi de nuci sau ºezutul la umbra unui
nuc înfrunzit, deoarece frunzele acestuia
emanã iod.

Precauþii
Frunzele de nuc conþin ºi degajã o

mare cantitate de iod ºi juglonã. Din
aceastã cauzã petrecerea unui timp
îndelungat la umbra unui nuc nu este
indicatã. Existã o credinþã în popor cã
umbra nucului nu este sãnãtoasã. Aceastã
recomandare se bazeazã pe observaþiile
fãcute de-a lungul generaþiilor asupra
influenþei "umbrei" de nuc asupra sãnãtãþii
omului. Genialitatea popularã îºi aratã ºi
aici roadele. Astfel fãrã laboratoare, analize
chimice, experienþe, oamenii din popor
dotaþi cu o inteligenþã remarcabilã au dat
sfaturi cu mult înaintea descoperirii
substanþelor emanate de nuc ce sunt
dãunãtoare sãnãtãþii. Tot observaþiile
populare au indicat ºi zona periculoasã din
preajma nucului, adicã zona umbritã, adicã
un perimetru limitat în jurul pomului. Nu
numai omul este influenþat negativ de
substanþele emanate de nuc, dar ºi plantele
anuale ºi perene ce cresc în imediata
vecinãtate a copacului. Sub umbra nucului
(deci într-o zonã limitatã din preajma
tulpinii) aproape toate plantele nu se pot
dezvolta ºi mor[necesitã citare]. Existã,
totuºi, ºi plante rezistente la juglonã: fagul,
arþarul ºi mesteacãnul.

SÃNÃTATE ADEVÃRATÃ DIN NATURÃ

Nucul, un remediu în insuficienþele venoase

ZZiiaarr  ddiissttrriibbuuiitt  îînn  AAuussttrriiaa,,  BBeellggiiaa  GGeerrmmaanniiaa  ººii  OOllaannddaa

Luna aceasta va fi
plinã de succes din
punct de vedere al
n i v e l u l u i

profesional. Vei fi însoþit de
noroc ºi îþi vei descoperi
potenþialul creativ în sfera
pregãtirii ºi a autoperfecþionãrii. 

Sunteþi motivat ºi
plin de hotãrâre.
Încrederea în propria
persoanã vã dã forþe

noi. Liniºtea interioarã vã va
permite sã vedeþi ºi sã auziþi
lucruri interesante. Ascultã
ideile colegilor.

Luna asta va fi mult
de muncã. Este mai
dificil sã vã
descurcaþi cu

asemenea probleme, aºa cã ar fi
bine sã le cereþi ajutorul
prietenilor sau colegilor.
Renunþaþi la atitudinea criticã

Ar fi necesar un
ajutor din partea
rudelor, aºa cã nu

ezitaþi ºi cereþi-l. Va fi o
perioadã favorabilã pentru a
rezolva problemele amânate.
Ascultaþi-vã intuiþia ºi veþi
înþelege ce aveþi de fãcut. 

Activitãþile dum-
neavoastrã se vor
înmulþi,  la  fel ºi
fermitatea se ba-

zeazã pe creºterea capacitãþii de
muncã. Este o perioadã perfectã
pentru dialog, cãlãtorii ºi pentru
rezolvarea problemelor urgente.
Vi se va cere ajutorul ºi sfatul. 

O lunã plinã de
succes în domeniul
afacerilor ºi la

serviciu. Un sfat înþelept acordat
ºefului se va reflecta favorabil
în domeniul relaþiilor mutuale.
Încercaþi sã evitaþi criticile la
adresa colegilor de serviciu.

Încercaþi ceva nou,
interesant, în felul
acesta este posibil

sã vã extindeþi orizonturile ºi
ºansele, ceea ce vã va aduce
forþe noi ºi proaspete. Sunteþi
capabil sã creaþi ceva original,
armonios ceea ce va însemna
realizarea visurilor din copilãrie. 

Munca dumnea-
voastrã va deveni un
motiv de stres. Prin
urmare nu vã în-

cãrcaþi cu munci suplimentare.
Dacã din contra supraîncãrcarea
vi se va pãrea insuficientã
încercaþi sã folosiþi energia în
domeniul casnic. 

Luna aceasta vã
planificaþi fiecare
pas. Hotãrâþi-vã
doar ce vreþi sã

realizaþi. Cu cât vã veþi stabili
mai repede ceea ce aveþi de
fãcut, cu atât mai repede se va
termina munca. 

Trebuie sã meditaþi
la ceea ce vã
neliniºteºte, la

elementele care conduc
programul dumneavoastrã.
Alegerea este întotdeauna o
problemã dificilã. 

În aceastã lunã veþi
fi înclinat sã
abordaþi rezolvarea

problemelor la modul creativ.
Dintr-un impuls nobil de a face
viaþa mai mult decât perfectã,
veþi uita de rutina zilnicã. 

Este timpul pentru
autoperfecþionare ºi
veþi simþi cã trebuie

sã vã schimbaþi modul de a
privi lucrurile. Schimbându-vã
pe dumneavoastrã veþi simþi
nevoia sã schimbaþi ºi casa.
Aveþi noroc în aceastã
perioadã, aºa cã încercaþi sã nu
reacþionaþi cu prea mult simþ
critic.



Vând teren în Sibiu, ªura Mare, 1029
de metri pãtraþi, teren cu toate facilitãþile.
Situat în Cartier de Case. Telefon: 0049
1711208253 

Închiriez apartament cu 2 camere în
Frankfurt am Main, complet mobilat  ºi
utilat, zonã centralã, în apropiere de gara
centralã. Relaþii la telefon:  015784523637 sau
015143435201. Rog seriozitate.

Vând casã în Reºita: 6 camere, 2 bãi,
încãlzire centralã gaz, curte, garaj, anexe,
grãdinã 540 Mp. Ioan Draia. Telefon:
+40744615904.

Închiriez apartament cu  2 camere în
Frankfurt am Main, complet mobilat ºi utilat.
Zonã centralã, în apropiere de gara centralã.
Telefon:  015784523637 sau  015143435201.
rog seriozitate.

Vând apartament 3 camere, parchet, 2
bucãtãrii, geamuri termopan, o baie, hol,
coridor lung, 2 boxe, garaj în curte, încãlzire
proprie pe gaz. Informaþii la telefon: 0257 281
996

Ofer servicii de manichiurã, pedichiurã
la domiciliul clientei, în Nürnberg, Fürth,
Stein. Telefon: 0175 8353537.

Ofer servicii de coafurã, manechiurã  ºi
pedichiurã, pensat sprâncene la domiciliu în
Amsterdam. Tel. 0687449137. Preþuri
avantajoase.

Colegiul femeilor de la
MehrGeneration Haus din Schweinauer
Hauptstr. 31, vã pune la dispoziþie cursuri de
croitorie. Aici va învãþãm cum sã faceþi din
hainele VECHI, NOI. Gratuit, în fiecare zi de
MARÞI între orele 17- 19. Contact:
Anemarie Hock, telefon: 0174 7188127.

MUZICÃ LIVE pe gustul tãu!!!!
Aniversare, nuntã, botez, chef sau orice
eveniment , poate fi deosebit dacã este
acompaniat de NOI. Sunaþi la 01521 2247227.

Vrei o paginã web realizatã pe gustul
tãu, iar asta într-un timp scurt? Ai nimerit
unde trebuie! Telefon: 0160 3373128. Preþuri
pentru toate buzunarele! 

Eºti pensionar, locuieºti în zona
Nürnberg ºi ai nevoie de o persoanã care sã te
ajute la diverse lucruri?Nu îþi cunoºti
drepturile în Germania? Vrei sã ai pe cineva
care sã-þi facã clipele de singurãtate mai
frumoase? Ai nevoie de un consilier în
vederea integrãrii în sistemul social etc? Noi ºi
specialiºtii noºtri te putem ajuta. Este de
ajuns sã ne contactaþi ºi vom gãsi soluþia
împreunã ( în limba maternã- românã) de a
vã integra mai uºor. Telefon: 0160 33 73 128-

Tânãr, 34 ani din Nürnberg, sudor
profesionist, caut de lucru în domeniu sau
ºofer pânã în 3, 5 t. Am cunoºtinþe medii de
limba germanã. Telefon: 0175 8353537.

Român, caut de lucru în Germania la
ferme sau instalaþii de  abºare, vopsitorie.
Telefon: 004 0758 628039.

Tânãrã cu domiciliul în Nürnberg, caut
de lucru în domeniile: gastronomie, curãþenie,
îngrijire bãtrâni sau copii. Telefon: 0175
8353537.

ADV Allrond AG cautã ºofer
profesionist clasele CE. Cunoscãtor de limba
germanã, nivel minim. Telefon: 0172 9596897
sau e.mail: ppb.adv@t-online.de

Doamnã 35 ani, serioasã, cetãþean
româno-german, îmi ofer serviciile pentru a
ajuta bãtrânii la: plimbare, cumpãrãturi,
rezolvarea de probleme la Instituþiile
germane, consultanþe psiho-sociale etc.
Informaþii la numãrul de telefon: 0160 33 73
128

Familie de tineri, 30 respectiv 34 ani, cu
un copil, cãutãm urgent în zona Nürnberg
câte un job stabil pe o perioadã între minim
6luni-1an, în domeniile: gastronomie,
hotelier, restaurant, fabricã de ambalat
mezeluri, fabricã de conserve, murãturi sau
orice alt domeniu în care am putea lucra fãrã
drept de lucru (încã nu îl deþinem!). E bine
venitã orice ofertã decentã!!! Putem fi
contactaþi la orice orã la nr. de
tel.015775185775.Vã mulþumim!

Caut loc de muncã  ca: Lagerarbeiter
mit Gablerstaplerschein, Mitarbeiter in
Industrieproduktion, küchenhilfe oder
Barman, in gastronomia italianã sau
germanã. Telefon: 0151 20931404.

Tânãr 21 de ani caut urgent loc de
muncã în domeniul construcþii, ca ajutor sau
orice alte munci dure, la ferme sau orice
altceva. Sunt un tânãr serios ºi cu dorinþa de
a lucra cinstit. Am condiþie fizica bunã,
cunosc limba germana la nivel de conversaþie.
De preferabil prin zona regiunii Hessen sau în
apropiere. Telefon: 015213547564.

Caut loc de muncã pentru mine ºi fiul
meu în vârstã de 21 ani. A terminat liceul în
domeniul electric. Eu am 42 ani ºi am
terminat liceul de meserii. Momentan lucrez
într-un restaurant la Stuttgart. telefon:
015143619133.

Doamnã 34 ani din Braºov. Caut loc de
muncã în domeniile: curaþenie, ajutor în
bucãtãrie sau îngrijire copii. Informaþii la
telefon: 0163 4638763.

Cuplu de români, 25 de ani, serioºi,
harnici, organizaþi, cãutãm locuri de muncã
(inclusiv îngrijit copii, persoane în vârstã,
locuinþe). Tel de contact: 0040747678236 sau
email: luminitele@yahoo.com. Vorbim foarte
bine engleza ºi prietena mea vorbeºte
germana destul de bine.

Tânãrã drãguþã, serioasã, de 23 ani,
vorbitoare de limba Germanã/Englezã la
nivel de conversaþie, Spaniola la perfecþie, din
zona Frankfurt Am Main, caut urgent loc de
muncã  în zona Frankfurt sau la maxim 30 de
km de oraº, într-un restaurant la bucãtãrie
sau de a avea grijã de copii cu vârsta cuprinsã
între 0-6 ani sau de a oferi unele servicii
persoanelor în vârstã (plimbare, gãtit,
cumpãrãturi) etc. Disponibilitate 8-10 ore pe
zi. ROG SERIOZITATE. Tel:
015213547565-rãspund ºi la sms. Doar
persoanele serioase ºi decente pot apela la
acest numãr. Vã mulþumesc! 

Caut urgent loc de muncã ca spãlãtor
de vase sau femeie de serviciu în zona
Frankfurt am Main sau lângã. Mã puteþi
contacta la numãrul de telefon: 015213547564

Bãrbat caut loc de muncã în construcþii
sau îngrijitor de animale sau în agriculturã.
Rog seriozitate. Telefon: 0911 7429052 sau
1051 2079331

Doamnã.  Caut loc de muncã ca
îngrijitoare la bãtrâni în Nürnberg sau
împrejurimi. Rog seriozitate. Telefon: 0911
7429052 sau 1051 207933114

Tânãrã 30 ani, caut spre îngrijire
bãtrân(ã) în zona Nürnberg. Nu
trebuie oferitã cazare ºi masã.

Telefon: 0160 33 73 128.

LOCURI DE MUNCÃ

Tânãr 35 ani, cu experienþã în
domeniul construcþiilor, amenajãri ºi
finisaje interioare ºi exterioare, îmi
ofer serviciile în domeniu în zona

Nürnberg. Telefon: 0160 33 73 128 .
Calitate ºi comfort!

Doamnã cu studii psiho-sociologice.
Caut persoane care au nevoie de

consultanþã psiho-socialã, cu sau fãrã
dizabilitãþi din zona Nürnberg/

Erlangen/ Fürth. Sunt cetãþean român
ºi german, vorbesc ambele limbi bine.

Telefon: 0160 33 73 128.

SERVICII

Vând casã în Rm- Vâlcea, 124 m.p., 4
camere, complet mobilatã ºi utilatã.

Construcþie 2007, teren aferent 800 m.p.,
gard solid.  Preþ: 59.000 Euro. Informaþii

la telefon: 0049 160 33 73 128.

IMOBILIARE
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Materialele din aceastã paginã sunt
publicitare. Rãspunderea pentru conþinutul

lor NU aparþine ziarului VOCEA TA.

Prezicãtoarea Malvina se aflã în
Germania, fiind singura tãmãduitoare
din lume cu har ºi puteri adevãrate, ce
oferã rezultate garantate 100% pe loc.
Tãmãduitoarea Malvina a moºtenit harul
sfânt de la bunica ei, care a trãit 126 de
ani, de origine unguroaicã. Malvina
deschide cartea de tarot veche de peste
100 de ani, gratuit, de luni pânã vineri.
Vã va spune, trecutul, prezentul,  viitorul
ºi numele persoanelor care v-au fãcut
farmece sau blesteme. Apelaþi cu
sufletul deschis la telefonul:
004915166164591, 0040746 510493,
0040 768 801210.
www.prezicatoareamalvina.com. 

Talon pentru abonament (valabil pentru Germania)

Nume_______________________________________; 

Prenume ____________________________________;

Adresa ______________________________________

_____________________________________________

Telefon _____________________________________;

Doresc un abonament la ziarul VOCEA TA pentru

6 luni          12 luni

(30 euro, transport inclus) (55 euro, transport inclus)

PLATA SE VA FACE ÎN CONTUL
DACIA e.V..

VR-Bank Nürberg
Konto: 1932497; BLZ: 760 606 18

Talonul va fi trimis pe adresa redacþiei:
DACIA e.V., Petersauracher Straße 39, 90449 Nürnberg
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Numai pânã la sfârºitul lunii AUGUST plãteºti un an ºi primeºti abonamentul un an ºi jumãtate.
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Doamnã 43 ani, locuiesc în Germania,
caut de lucru în orice domeniu. Domiciliez în
Höhr Grenzhausen, am permis auto. Prefer în
zonã. Telefon: 015779590541.

Mã numesc Silaghi Jean Mihai. Caut loc
de muncã.  Sunt de profesie masseur. Pun
coloana vertebralã la loc, dacã nu a fost fãcutã
operaþie, recuperare a muºchilor. Am 41 de ani
ºi experienþã din România. Telefon:
015145410712,  Heidelberg 69126, Gorresstr. 2

Suntem douã fete serioase în vârstã de 23
respectiv 24 de ani, vorbitoare de limba
germanã la nivel de conversaþie (am facut un
curs de limba germanã 3 luni) Cãutãm un loc
de muncã zona Frankfurt am Main. Pentru
început e bine venit orice (ajutor în bucãtãrie
femeie de serviciu) sau orice altceva decent! Ne
puteþi contacta la numãrul de telefon:
015213547564

FIRMÃ DE CURÃÞENIE - cautã
persoane cu experienþã  pentru curãþenie.
Vârsta minim 30 de ani. Informaþii la tel :  0157
84663115

Caut loc de muncã, ºofer profesionist
A,B,C,E, ospãtar barman, în construcþii,
instalator sanitar ºi termic, spaþii verzi, ajutor
bucãtar. Numele meu este Claudiu, telefon de
contact 0034622830039 sau
0034942134088.Vorbesc limba româna,
spaniolã, italianã ºi puþin englezã. Vã
mulþumesc!

Bunã! Suntem douã fete serioase cu
vârsta de 23 respectiv 24 de ani,vorbitoare de
limba germanã la nivel de conversaþie (am fãcut
un curs de limba germanã 3 luni). Cãutãm un
loc de muncã zona Frankfurt am Main. Pentru
început e bine venit orice (ajutor în bucãtãrie,
femeie de serviciu) sau orice altceva decent! Ne
puteþi contacta la numãrul de telefon:
015213547564.

Femeie serioasã, 56 de ani, caut spre
îngrijire bãtrâni, preiau ºi funcþiile
gospodãreºti, precum: curãþenie, cumpãrãturi,
etc. Doresc cazare ºi salariu la înþelegere. Am
cunoºtinþe de limba germanã, începãtor. Mã
puteþi contacta la Nr. Tel.: 0621- 7895893.

Sudor calificat, 3 ani ºcoala profesionalã
în domeniu construcþii metalice ºi maºini de
ridicat, cu experienþã 25 ani în România, 10 ani
în Spania, actualmente rezident în Spania,
doresc foarte mult loc de muncã în domeniu. Vã
mulþumesc anticipat! Telefon: 015253945176.

SALON COSMETIC - cautã
cosmeticianã româncã (cu diplomã în
domeniu),  care sã aibã experienþã în
manichiurã, pedichiurã ºi cosmeticã. Salariul
este calculat la realizãri. Informaþii  la tel : 0157
88536398

Doamnã serioasã 65 ani, caut spre
îngrijire bãtrâni sau copii ( experienþã 45 ani
educatoare). Preiau ºi funcþiile de curãþenie,
cumpãrãturi etc. Cunoºtinþe minime de limba
germanã. Doresc cazare ºi salariu la înþelegere
în zona Nürnberg. Telefon: 0911 32 16 21 89 sau
160 5755898.

Doamnã 79 ani, româncã, locuiesc în
Mannheim, doresc sã cunosc o persoanã
apropiatã vârstei mele care vorbeºte limba
românã pentru petrecerea timpului liber
împreunã. Telefon: 0157 87 33 27 04.

Domn  55 ani, 1,80 m, 82 kg, german,
nevorbitor de limba românã, caut o româncã
între 40-50 ani, suplã, pentru o relaþie serioasã,
eventual cãsãtorie. Locuiesc în Bad Staffelstein.
Telefon: 01522 1603200.

Doamnã drãguþã minionã, doresc sã
cunosc un domn cu vârsta între 60-70 ani
pentru prietenie, eventual cãstãtorie. Cunosc
limba românã ºi italianã. Telefon: 004 0721
933638.

Doamnã atractivã, modernã, minionã, 60
ani, doresc sã întâlnesc un domn serios, care sã
vorbeascã limba românã, pentru o relaþie de
prietenie, bazatã pe înþelegere ºi respect
reciproc. Telefon: 004 0721 711182

Cetãþean german- vorbesc limba românã,
38 ani, 1.80m, 76 kg, sportiv, din familie
deosebitã, serios, bun dansator. Iubesc înotul,
muzica, filmele ºi excursiile. Doresc pentru
cãsãtorie o fatã ( femeie) serioasã ºi hotãrâtã
pentru a face o familie. Condiþii: slabã, pânã în
35 ani. Telefon: 0162 57 91 438 

Doamnã atractivã 46 ani, doresc sã
cunosc un bãrbat în vederea unei relaþii stabile
ºi serioase. Telefon: 015739173555.

Ardelean, cu cetãþenie românã ºi
germanã, cu vârstã peste 60 ani, 1,72m, 78 kg,
caut o partenerã serioasã pentru a ne oferi
respect reciproc ºi care doreºte o schimbare în
viaþã, eventual cãsãtorie,a proape de Stuttgart.
Telefon: 0174 3164182

Domn 65 ani, român, stabilit în
Germania, caut o partenerã stabilitã în
Germania pentru o relaþie stabilã, bazatã pe
respect reciproc. Telefon: 0151 21858148

Sunt român, cu cetaþenie austriacã,
doresc sã cunosc o partenerã cu simþul
seriozitaþii, care sã dea un sens frumos vieþii
mele. Sunt zodia Leu, am probleme cu aparatul
locomotor, mã deplasez cu cârje Telefon:
0043767/ 5840747 

Sunt o româncã în vârstã de 46 de ani ºi
de 13 ani locuiesc în Germania. Dupã o
cãsãtorie eºuatã de 9 ani cu un bãrbat german
îmi doresc sã iau viaþa de la început. Doresc sã
cunosc un bãrbat serios care sã vrea sã îºi
schimbe ºi el viaþa. Ca zodie sunt Rac. E.mail
dorinaelama@ yahoo.de

Cetãþean român- 1,70 m, 75 Kg, 47 ani,
serios, munictor, fãrã obligaþii. Caut o
partenerã pentru o relaþie bazatã pe respect
reciproc ºi prietenie, eventual cãsãtorie.
Preferabil sã fie între 36-45 ani, slãbuþã.
Telefon: 0151 45230 790-  (Mihail)-München.

Ofer masã  ºi cazare gratuit unei pesoane
de sex feminin cu vârtsa între 40-60 ani, contra
întreþinerii gospodãriei în zona Frankfurt.
Informaþii la telefon: 069 880621

Radio R România  www.RadioR.eu , cu
sediul la Nürnberg cautã redactori muzicali din
Germania- în sistem de voluntariat.  Nu trebuie
sã locuieºti în apropiere. Este suficient sã doreºti
a face parte din echipa noastrã, iar de restul ne
ocupãm împreunã (iniþiere, programe etc)
Telefon: 01522 9028 630
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Stimaþi cititori,
Pentru cã ni s-a cerut de mai multe ori sã înfiinþãm o rubricã de micã publicitate, vã oferim

oportunitatea de a ne trimite anunþul dumneavoastrã absolut gratuit. Vã aºteptãm!

Talon pentru anunþ gratuit 
- PENTRU PERSOANE FIZICE -

Nume___________________________________; 

Prenume ________________________________;

Adresa __________________________________

Telefon __________________________________;

Text anunþ:

_________________________________________

_________________________________________

_________________________________________

_________________________________________

_________________________________________

_________________________________________

Talonul va fi trimis pe adresa redacþiei:
DACIA e.V., Petersauracher Straße 39, 90449 Nürnberg

sau scrieþi-ne anunþul dvs. pe e-mail: asii.romani@yahoo.com

Rubrica:

vânzãri-cumpãrãri     cereri-oferte muncã     matrimoniale     diverse

Doreºti sã faci parte din membrii
Asociaþiei DACIA e.V. din

Nürnberg? Eºti o persoanã cu
ambiþii ºi doreºti sã faci ceva
pentru comunitatea românã?

Atunci sunã la numãrul de
telefon: 0049 160 33 73 128 sau

scrie-ne pe adresa: asii.romani@
yahoo.com. Vom gãsi împreunã  o

metodã de a colabora!
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Rãspunderea pentru
conþinutul lor NU aparþine

ziarului VOCEA TA.

Bun venit în lumea
misterelor ºi a paranor-
malului 

Renumita tãmã-
duitoare, ce-a mai
vestitã ghicitoare din
România, Aurelia
Ardeleanca maestra magiei albe ghiceºte: trecutul,
prezentul ºi viitorul prin telefon de la distanþã pe baza
numeleui de botez ºi a zodiei personale. Oferã gratuit
deschiderea cãrþilor de tarot. Prezicãtoarea Aurelia
Ardeleanca lucreazã cu toate leacurile secrete,
moºtenite de la bunica sa Mama Maria, care a trãit 105
ani ºi care i-a transmis harul sãu ºi puterile sale, pentru
a ajuta persoanele suferinde care se aflã în necaz ºi în
pragul disperãrii. Dezleagã orice tip de farmece ºi
blesteme, dezleagã cununii legate, aduce persoana
iubitã înapoi, uneºte familii dezbinate, aduce liniºte ºi
fericire în dragoste ºi împreunare, în spor ºi în sãnãtate,
în suflete ºi în casa dumneavoastrã. Rezolvã orice caz de
la prima ºedinþã, dezleagã blesteme de pe soartã,
lecuieºte: impotenþa, femei ce nu pot avea copii, scoate
argintul viu, aduce spor firmelor, dureri de cap ºi de
picioare inexplicabile, pe cei care sunt dependenþi de
droguri ºi de jocuri de noroc. Numai cu un singur telefon
doamna Aurelia Ardeleanca vã va sfãtui ce trebuie sã
faceþi ºi veþi fi rezolvaþi, trebuie doar sã apelaþi cu sufletul
deschis ºi nu veþi regreta. Chiar dacã vaþi pierdut
încrederea ºi nu mai speraþi sã fiþi fericiþi, faceti o ultimã
încercare gratuit ºi viaþa dumneavoastrã va intra pe
fãgaºul fericirii. Apelaþi la numãrul 004 723.92.45.35

Are cabinet în: Belgia, Anglia, Germania ºi Italia.
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